
Kot vsako lelo na ta pomladni dan,
bomo pohiteli k našim materam, že-
nam in dekletom, iim stisnili roko in
čestitali. Zaželeli iim bomo.. . Pre-
več ie želja, da bi iih mogli vse izreči,
in mnage ostanejo le v mislih. Naj se
vse izpolniio! Foto: Jqco Žnidaršič
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NEKAJ MISLI CB NOVIH PREDLOGiH

ZA STATUTE

Enakopravno
sodelovanje

Skupni sestanek predsednikov statutarnih komisij fa-
kultet in članov statutarne komisije univerzitetnega sveta
v začetku prejšnjega tedna je dal osnovno shemo in vse-
bino bodočih fakultativnih statutov in s tem temelj, na
kater^m naj posamezne fakultete hitreje gradijo statute.

Shema je v osnovi ista kot prejšnji statuti (predvsem
kot prejšnji statut pravne fakultete). Jasno je, da morajo
statuti v vsebinskem delu poleg ustavnih določb upošte-
vati tudi določbe najnovejšega splošnega zakona o šolstvu,
ki še prav posebno zadevajo status fakultet in status štu-
dentov.

Vprašanja, ki so v dosedanjem razpravljanju povzro-
čala največ nasprotnih mnenj in glede katerih smo štu-
dentje najbolj zainteresirani, je sodelovanje študentov v
(samo)upravnih organih fakultet. četudi ne smatra
študentov za člane delovne skupnosti (ki jo sestavljajo
fakultetni delavci: pedagoški, pomožno - pedagoški, znan-
stveni, strokovno - tehnični, upravni in pomožni, stalni
in honorarni), predvideva omenjena shema članstvo pred-
stavnikov študentov v vseh samoupravnih organih, v katerih
dajejo pripombe in mišljenje o vseh vprašanjih na fa-
kulteti in ki morajo biti obravnavana in o katerih tudi
odločajo, razen o zadevah organizacije dela in delitve
dohodka (ki jih daje ustava v izključno pristojnost de-
loyne-'%£upnosti) in zadevah volitev in imenovanj (kjer
študentje glede strokovnosti morda niso dorasli. Vendar je
jasno4 da tudi tu lahko povedo svoje mnenje o posamez-
nem pedagoškem delavcu, posebno kar zadeva njegovo
pedagoško delo.

Shema predvideva naslednje samoupravne organe:
1. zbor delovnih ljudi fakultete, ki ga sestavljajo vsi

stalni in honorarno zaposleni delavci in zastopniki štu-
dentov, ki zaseda vsaj enkrat letno, obravnava delo fa-
kultete in daje predloge in pobude za delo in voli člane
fakultetnega sveta;

2. fakultetni svet, ki ga sestavljajo določeno število čla^
nov, ,.ki jih voli- delovna skupnost; študentje, najmanj
trije, sicer pa vsak oddelek vsaj po enega, člani, ki jifi
delegira zainteresirana organizacija in družbene skupnd«
sti. Fakultetni svet sprejema statut, pravilnike, delovni
program fakultete, finančni načrt in zaključni račun, dq»
loča sistemizacijo delovnih mest, voli upravni odbor ii*
opravlja druge družbeno najpomembnejše zadeve na fa*
kulteti, s čimer določa smer dela in politiko fakultetej
vendar naj bi — kot omenjeno — v zadevah te organiza*
cije dela in delitve dohodka odločali le tisti člani sveta, ki
jih je izvolila skupnost.

Nadaljevanje na 2. stranl

Skok-todazakoga?
E Vsi vemo in še bolj občutimo, da so cene v
1 prvih mesecih tega leta kaj veselo in zato enako
j§ neobzirno do možnosti potrošnikovega žepa, do
1 njegovih osnoviiih življenjskih potreb itd., posko-
1 čile. Ne bi sicer mogli reči, da nas je ta podražitev
B zalotila popolnoma nepripravljene, saj je takoreikoč
1 običaj, da se vsakokrat na začetku novega leta dvi-
1 gnejo življenjski stroški. Ob stalnih uspehih naše
1 industrije je to vsekakor nekoliko nenavadno dej-
= stvo. To dejstvo nam skušajo sicer vsako leto znova
1 obrazložiti najrazličnejši članki, ki jih pišejo ob
1 takšnih priliikah naši ekonorasko izobraženi novi-
1 narji in druge avtoritete, vendar moramo ugotoviti
1 (zlasti letos), da nas njihova pojasnila ne zadovo-
1 ljujejo.
g... Ce tokrat torej še posebej opozarjamo na ta
1 pri nas že kar preveč običajen pojav, tedaj so raz-
B logi za to gotovo še drugje in temu ni vzrok le
S podražitev sama. Dejstvo je namreč, da so se letos
| dvignile cene tistim dobrinam in uslugam, ki so
B nujno potrebno vsakemu človeku, saj zacjjovoljujejo
1 njegove osnovne življenjske potrebe. Pri tem pa je
1 za verodostcjen prikaz te nastale pa še vedno raz-
jj vijajoče se situacije vse premalo oznaka »podraži-
1 tev«, teinveč je le-tej nujno treba še pripisati kaj
B malo spodbudni pridevnik »občutna«. Očitno je
g namreč, da cene niso poskočile le za nekaj »borih«
1 dinarjev (ki pa za marsikoga med nami le niso
S tako borni, kot bi se zdelo na prvi pogled), temveč
B da so se tokrat prav nič sramežljivo razpotegnile
j kar za lepe kovače. Naši dohodki seveda niso tako
B pogumni.
1 Razumljivo je torej, da so s to podražitvijo
§§ prizadeti predvsem tisti naši delovni ljudje, katerih
S dohodki so bi!i že prej nezadostni. INGO PAŠ
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Shema torej zastopa stališče v širši in
ožjd sestavd fakultetnega sveta. Nekatere
fakultete bodo verjetno sprejele to suge-
sfcijo, druge pa bodo morda zadeve delitve
dohodka in organiza,cije dela premesile na
zbor delovnih ljudi kiot obliko neposiredne
demiokracije vseh na fakulteifci zapo&lenih,
ki bi sprejemaild praivilnik o dalitvi dohod-
ka, o osebnih dohodkih in o deuovnih raz-
merjih. Vendar naj bi sprejemanje finanč-
nega načrta in določanje sistemizasijo die-
lovndh mest zaradi svoje pomembrvosti
ostalo v pristojnosti faikultetnsga sveta.)
študaatje sedaj seveda ne bi bili več čland
zbora deiovnih ljudi, da pa bi zagotovili
skupino obrafvnavanje proiblemioiv in deila
fakuCitete, naj bi- bil najširši samaupravni
organ, kjer bi prišlo do neposrednega sti-
ka med vsemi delavci fakulitebe in študenti,
zbor fakuKete (analogno sedanji fakultet-
ni skupščini — lahko bi se imenaval tudi
tako), ki pa bi lahko spremienil svojo funk-
cijo in v določendh zadevah. ne le dajal
predloge, ampak tudi odločal.

Ker je temdenca, naj se študentje vklju-
čujejo v samoupravljanje kot studentje in
ne kot člani ZŠJ in naj ZŠJ z vsemi svojd-
mi organi dejansko postane čimbolj poli-
tična si'la, ka naj v svoji sredini zbira za-
vesbnejši in boilj osveščajioči del študeratov,
da bi lahko bolj kvalificirano in zavzeto
nastopaila kot mioibilizator in organizator
akoij šitudentov na fakiilteti in izven nje,
je nujiiio, da obstoja v sistemu vseh safno-
upraivnrih organov tudi organ neposredne
demokracije študentov, ki bi obravnaval
vsa vprašanja fakultete, še prav posebno
pa študentov in po možnceti o njih že od-
ločal, sicer pa dajal smemice svojim pred-
stavnilcom v vseh organih fakultete. Tak
organ bi bil lahko zbor študeritov vse fa-
kultete, zbori pa bi lahko obstajali tudi po
letnikih in smereh. Ti na;< bi prevzeld v
marsičeim funlkcije dosedanjih sestankov
letnitaov in odborov ZŠJ, posebno v zade-
vah študija in materiailnega položaja Stu-
dlsnbav. Za posamezme zadeve bi lahko
ustanavljali toomisdje.

3. Upravni odbor je nov organ, ki naj
bi ga volil fakultetnd svet in naj bi priprav-
ljal material za deilo fakultetnega sveta in
bl bil njegov izvršiini organ. Ald je res
podana potreba, po bem orgainu, je vpra-
Sanje, saj naj bi predilagal obravmavo v
fakulbetnem svetu pasamezni organ nepo-
sredne demokracije (zbor delavcev, zbori
Študentov, pedagoško-znanstvewi svet), ka-
kor tudd fafcuLtetne toomdsdje, skfepe pa bi
izvrševali dekan, tajnik ozdroma zadolžemi.

4. Tudi pediagoško znanstveni svet bi bil
po nazivu nov organ, po funkcijah pa ne-
kalc naslednik fakulitetne uprave, ki bi od-
ločal o strokovndh, pedagioških in znanstve-

no raziisfcoviailniih funkoijah falkultete, ki bi
torej izgubil funkcijo zgolj predlagaftelja
in pripravljalca zadev, o kaiterih naj raz-
pravlja in odLoča fakulteitnd svet. Predioge
naj bi sedaj v velifco večjem obsegu dajali
zbori fakultete, zbori delavoetv in zbori štu-
dientov, kakor tudd fakulitetne komisije, ki
bi večinoona tudi pripravljale material.
Fredstavniki študentov bi bili po omenjemi
sherai čland pedagošikio-znanst̂ ^enega sveta
le, kot rečenio, v zadevah volitev in dmeno
vanj nie bi odločald. Ali bo talko sodelovanje
študentov sprejeto v vse fakuiltetne staitute,
je vprašanje. Brez dvoma pa bi bilo korisit-
no, če bi študentje soodločaild, ko gre za
vsobine štixdijakih prograjmciv, vpeljai;« ne-
obveznih predmetov, skrb za znanstvena
naraščaj, skrb za vkuliturao, tedeisno in teh-
nično vzgojo študenfcov, kar je vse danio
v pristojnost psdagošfco-znainsitveinsga sve-
ta (seveda poleg dnigih prisbojnostd).

Kot samioupiravne organe šteje shetnia še
dskana dn tajnika, pri čemer je bisitvenia
novcisit težnja, da se prenese z deikiania na
tajndka obilica admlinistrafcivnih, finiamčndh
in pravnih poeilov, kd sedaj delkane pre-
obremenjujjejo.

Med druge, torej ne med samoiupravne
orgame, šteje shema svete letnikoiv in sme-
ri ter komisdje. Mdslim, dia se tudi td, če-
prav imajo v glavnenn posvetOTailnd z;načaj,
vključujejo v mehanizem siamioupra-ve in so
torej pomožnd samoupravni oirgani. Naloga
študentov je, da čimbolj podrofbnio dolo-
čijo naloge svotov letnilkov in smeri, ki bd
o doilodendh stivareh lahko odločali tudi do-
kiončno. Vodilo pri tein bodo brez dvoma
že obstoječi pravilndki o sveitih letnikov

Komisije ustaniavljajo organi fakuilteite,
bodisi kioit stalne ali občasne. Za posamez-
no področje naj bi bdla na fakiiflteti le ena
toomisdja (falkuitatna komisdja ali komisi-
ja, vezana na določen organ, ker obraivnava
zadeve iz zgolj njegove pristojnosti), da
bi se izognili dosedanjim dvojnoatim. V teh.
komdsijah pa bi bilo treba zagoitav*ti v \'eč-
jem a!i mianjšern obsegu — odvisno cd po-
dročja — sodelovanje vseh zainteresiranih:
fakultetndh delavcev, študentov in zunanjdh
predstavnilkiov.

(Ko ravno poniovnio amenjamo zumanje
predsitavnike, misldm, da bi morald vnesti
v statute tudi določbe o njdhovi odgovor-
nosti v primeru neizpolnje*vanja prevzietih
izvoljenih funkcij, ker se je dosedaj pone-
kod dogajato, da je zaradi njihove nevest-
ncsti trpelo dedo.)

Shema vsebuje tudii posebno poglavje o
vprašanjih, katerih ureditev prepustijiO fa-
kultete univerzi, da se urede z njenim sta-
tutom in pravilniM; to so ziadeve, ki za-
htevajo enotno urediitev in skupiio reševa-
nje. Med njimi je tudd precej zadev, kii
zadevajo položaj študentov: volibve študen-
tov v organe upravljanja na fakultetah,
študentski domovi, zdravstveno zaivarova-
nje &tudentov, krediti študisntom, študent-
ska društva, discipldinsfci prekrški in posfco-
pek. MisCim, da bi za staituiranje teh za-
dev bilo potrebno sodelovanje študentov
vseh fafcultet, ki bi na to svoje predloge
preko študentov članov univerzitetnega
sveta in uniivsrziiitetms staitubne komisije
skušali uveljavitd v niovem undverzitetaem
sitatutu. Drago Demšar

V tem mesecu opravljajo študent-
je Višje ekonomsko - komerci-

alne šole v podjetjih in usta-
novah obvezno prakso. V hotelu »Za-
morc« sem naletel na Cvetko ROŠ,
študentko drugega letnika oddelka za
turizem in gostinstvo.

— Kako se počutiš na delovnem me-
stu?

»Težko se je privaditi, saj moram
sedaj precej zgodaj vstajati. Sicer pa
se nato od 7. do 15. ure selim iz pi-
sarne v pisarno z željo, da bi čimveč
pridobila in da bi bilo moje poročilo
čimbolj pestro.«

— Si v tem času pridobila popoln
vpogled v dejavnost tvoje stroke?

»Menim, da se v tej stroki teorija
in praksa precej razlikujeta. V šoli
sem dobila o vsem idealno sliko, med*
tem ko je v srednje velikem gostin-
skem podjetju — kot je to — precej
drugače in se pogosto srečujem s pro-

Razgovor
ob dveh
blemi. Povzročitelji tega so v veliki
meri starejši natakarji, ki so na vodil-
nih mestih in ravno ti, skriti za svo-
jo »suverenostjo«, delajo večje nepra-
vilnosti.«

— Kaj negativno vpliva na prakso
in kako bi se to dalo izboljšati?

»Vsekakor bi bilo bolje, če bi imeli
prakso v juliju in avgustu. Sedaj nas
praksa ovira pri intenzivnem študiju.
V poletnih mesecih bi lahko pridobili
mnogo več, saj je takrat v gostinstvu
in turizmu sezona«.

— Si naletela pri uslužbencih na ra-
zumevanje pri iskanju podatkov ozi-
roma pojasnil?

»V večini primerov so vsi prijazni
in mi pomagajo pri spoznavanju pro-
blematike podjetja. Tako se v njihovib
vrstah počutim kot stara sodelavka.«

— Si doživela kakšen prijeteri tre-
nutek?

»Prijetno setn se počutila, ko so me
— seveda med delovnim časom —
uslužbenci povabili na miniaturno pu-
stovanje.«

— Kaj počneš po dnevni praksi?
»Ves popoldanski čas posvetim študi-

ju. Kolikpr mi ostane še kaj časa, ga
posvetim razvedrilu (knjige, kino, gle-
dališče ..•>•«

— Načrti?
»Rada bi čimprej diplomirala ter na-

to dobila zaposlitev v kakšni recepciji
ali turistični agenciji.« —an

IZDELANI KRITERIJI ZA
SPREJEMANJE V DOMOVE

Ceprav nas do konca leta ločijo štirje
mesecd «n manjka do jeseni še pol leta,
smo bili be dni seznanjeni z jasniml in
preciznimi kriteriji za sprejem v študent-
ske domove, kl so bili doslej glavna te-
ma pogovorov in ses*ankoiv študentov na
fakulbetah in domovih. Za raziiko od prejš-
njih let bodo odslej odpadile bolj ali manj
plodne razprave, saj so kriteriji, iloi jdh je
sprejela komisija za študijsfca vprašanja
in diružbeno upravljanje pri unirverziltetnem
odboru, takio jasino določemi, da se jdm
jeseni ne bo mogo58 izogmiti. Pogojd za bd-
vanje v študantsikiih. domovih so pireciairani
za vso fafcultebe, visoke šole in akademije
ter višje šcile, izivzeta je zaenkrat le medi-
oinska fakiilteta. Dokiončno bodo vsd kri-
teriji iadelani do 10. marca 1964.

Poleg osnovnih stališč kot je mnerre, dia

so pogoj za bdvanje v študenbsfcem doimu
opravljeni izpiti, ki so pogoj za vpis v
višji letnik, določajo kriteriji tudi, da b o
do moraM interesenitl za postedjo v študent-
skem domu oddati frekventacijsko potrdilo
do 1. dktobra, oziroma 6e fakulteta podalj-
ša vpis. do konca naknadnega roka.

Doslej nekoliko nejasnd kriteriji za tiste
študenbe, kd so se iz bretjega letnika brez
pogojev vpisali v četrtd in s tem avtoma-
tično pridiobili tudi stanovanje za eno leto,
so bolje fonnulirand: proator v domu bodo
dobffli tisbi študenitje, ki bodo opravili na
fakultetiv 60 do 65 odstotjkiav vseh izpdtov
še v tretjem letnaiku. Naslednja določibev,
velja za študente, ki so se v študijskem
lebu 1963-64 vpisaHi v četrti letndk (oziroma1

Nadaljevanje na 5. stranj

ANALIZA HONORARNIH ZAPOSLITEV ŠTUDENTOV

NOVA VLOGA HONORARIMIH ZAPOSLITEV
Da bi pripravil načrt za razširitev honorarnega dela

Ijubljanskih študentov, je servis za honorarne zaposlitve
analiziral dosedanje honorarne zaposlitve študentov v raz-
dobju od 1. marca 1963 pa do konca istega leta. Analiza
obsega tudi 400 inštrukcij, za katere so posamezniki več-
krat spraševali.

Družbeni okvir honorarnih del je določen. Opredeluje-
ta ga študijska aktivnost študenta, socialno stanje in pri-
pravljenost, da si kot posameznik pridobi določena sred-
stva, ki študentu izboljšujejo materialni položaj. Sedanji
kohcept dela študentskega servisa povpraševanju in za-
htevam ni več ustrezal. Za servis se bodo odslej zani-
mala podjetja, ustanove in zasebniki in to za tiste uslu-
ge, ki jih študentje lahko strokovno opravijo za primeren
honorar.

Iz analize lahko izberemo nekaj značilnih podatkov.
Največ honorarnih zaposlitev so v obdobju, ki ga zajema
nnketa, imeli študentje filoz. fakultete. Teh je bilo 142, njih
skupen zaslužek je znašal 8,144.688 dinarjev ali povprečno
(glede na 361 zaposlitev) 22.562 dinarjev. Sledijo arhitektu-
ra (FAGG) z desetimi študenti manj, pa z 368 zaposlitva-
mi ter povprečjem 47.955 dinarjev. Tretji na lestvici so
gradbeniki: 58, ki so se zaposlili 142-krat, tako da znaša
njihovo povprečje na posameznika kar 46.149 dinarjev.
Slede biotehnika, ekonomija, pravo, geodezija, globoko na
dnu lestvice pa so tekstilci in glasbeniki. Splošna in očit-
Tta je ugotovitev, da so irrieli ob majhnem številu zapo-
slitev večje honorarje študentje izrazito tehničnih fakultet
in da so družbene fakultete in višje šole, ki jih anketa
tudi vključuje, najmanj stimulirani za honorarne zapo-
slitve. To slabost bo moral servis v bodoče popraviti in
razliko vsaj omiliti.

Lani je servis aktivno sodeloval pri zaposlitvi študen-
tov le v manjši meri, saj je bila njegpva osnovna dejav-
nost zgolj registriranje računov za dela, za katera so se
štiidentje sami dogovorili. Slabo pa je, da je vloga ser-
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visa reducirana samo na jinančne ugodnosti (5 odstotkov).
Izplačila so namreč oproščena nekaterih družbenih pri-
spevkov in v tem je tudi smisel študentskega servisa.

čeprav nismo pri ugotovitvi upoštevali dolžine, preci-
znosti in trajnosti nekega dela in smo le na splošno ugo-
tovili, da največ honorarjev dobe študentje tehniških }a-
kultet, pa nam primerjava, oziroma grupiranje fakultet,
pokaže, da obstajajo med študenti velike razlike. študent-
je tehniških fakilltet so v obdobju, ki ga zajema anketa,
zaslužili skupno 39,625.000 dinarjev; tako je znašal povpre-
čen honorar za posamezno zaposlitev kar 45.970 dinarjev,
na posameznika pa 113.539 dinarjev. Drušbene fakultete v
tej grupaciji zasedajo drugo mesto z manjšimi številkami:
7,874.000 dinarjev, povprečen zaslužek na zaposlitev znaša
30.878 dinarjev, povprečen zaslužek študenta pa je 72.239
dinarjev. še slabši rezultati so na akademijah, pri štu-
dentih naravoslovja in tehnologije ter študentih filozof-
ske fakultete.

Analiza je pokazala, da se je pri servisu registriralo
le 9 odstotkov redno vpisanih študentov naših fakultet,
visokih in višjih. šol ter akademij. Ta podatek ni prese-
netljiv, saj je razumljivo, da se honorarnih zaposlitev po-
služujejo v glavnem študentje, ki nimajo za naslednje
leto opravljenih študijskih pogojev. V precejšnji meri so
v delovanje študentskega servisa vključeni tudi absolven-
ti, ki so ponavadi v še večjih materialnih in socialnih
težavah.

Delodaialce prikazuje analiza v dveh skupinah: kot go-
spodarske organizacije in kot ustanove. V analiziranem
obdobju so gospodarske organizacije izplačale 48,310.755
dinarjev, ustanove 42.331.993 dinarjev, obe grupi skupaj
pa 90,642.748 dinarjev. Med gospodarskimi organizacijami
sta na prvem mestu Iskra in Litostroj, ki sta zaposlila
40 študentov, izplačala 2,044.818 dinarjev (povprečno na
študenta 51.120 dinarjev), močno pa so kot skupina za-
stopana še trgovska podjetja (skoraj 11 milijonov), hoteli
in restavracije (2 milijona in pol), knjigarne in založbe
(6 milijonov), gradbena in komunalna podjetja (8 milijo-
nov), gozdarska podjetja in drugi. Pridemo do podobne
ugotovitve kot v prvem delu tega zapisa: največje povpreč-

je na honorarno zaposlenega študenta je prav pri grad-.
benih in komunalnih podjetjih, saj znaša kar 122.333 dz-
narjev. Najnižja izplačila najdemo pri kombinatih, knji'
garnah in založbah ter pri cestnih podjetjih.

Druga skupina (ustanove) ima glede povprečja na štii'
denta, z izločitvijo raznih birojev in filma, dokaj izena-i
čena izplačila. Največ študentov se je zaposlilo pri inšti-
tutih (190), v raznih zavodih, na srednjih šolah in na fa~
kultetah. Iz povprečja honorarjev na posameznega štu-
denta, ki se giblje okrog 55.000 dinarjev, pa po skrofnno-
sti najbolj izstopajo zaslužki pri gledališču in filharmoni-
ji, saj je tu povprečje najnižje (30.256 dinarjev), kar kaže
na to, da lahko govorimo o razglašenosti vrednosti dela
ne samo pri primerjanju zaslužkov v gospodarskih orga-
nizacijah, temveč tudi v ustanovah, kakor klasificira ne-
katere bolj ali manj znanstvene institucije omenjena ana.'
liza honorarnih zaposlitev študentov.

Analiza govori tudi o povpraševanju po inštruktorskem
kadru. Največ staršev povprašuje po študentih, ki so vešči
matematike (40%) in angleščine (25%). Povprašujejo pa
še po inštruktorjih matematike in fizike. Predvsem gre
za inštruktorje na osemletki (40%), nekaj manj za gimna-
zijo (37%) to 23°/o za srednje strokovne šole. Za osem-
letko je potrebno tudi 76% odstotkov vseh inštruktorjev
za kombinirana predmeta matemaUke in angleščine.

V lanskem letu se je torej zaposlilo 1.236 študentov in
servis študentskih honorarnih zaposlitev je registriral 2.611
računov. Ta ugotovitev dokazuje, da je zanimanje za fto-
norarne zaposlitve med našimi študenti in absolventi pre-
cejšnje, v bodoče pa ga bo potrebno še bolj kontrolirati
in usmeriti dejavnost servisa tudi v iskanje zaposlitev za
študente. Tem pa je potrebno omogočiti kolikor toliko
enakopravne, oziroma izenačene položaje. Posebna skrb
pa velja notranji organizaciji dela servisa, kjer nikakor
ne bodo smtli dopustitl, da postane honorarno delo os-
novni vir preživljanja. Istočasno pa naj se honorarno za-
poslovanje razvija predvsem v smer strokovnosti in ma.'
terialne sV~nulacije — in ne nazadnje: honorarne zapo-
slitve naj ne obremenjujejo rednega študija ali zdravja
študentov. —de —



UNIVERZA
OB DONAVI

Tudi manj sentimentalni udeleženci
konference v Novem Sadu so priznavaM,
da jih je_ mesto ob Donavi pritegnilo.

Ko smo\se že prvi večer nekoliko spie-
hodili po mestnih ulicah, nas je presene-
Čalo veliko število mladih ljudi vseh sta-
rosti, ki so se zbirali na eni najbolj pro-
metnih ulic Novega Sada. še bolj sem
bil presenečen, ko mi je kolega razložil,
da se po eni strani sprehajajo srednje-
šolci, na drugi strani pa študentje. Prav
prijetno je bilo, ko smo se za nekaj časa
pomešali med ta neskončni živžav, ki po-
neha šele okrog desete ure zvečer.

Hitri razvoj vseh vej gospodarstva, pro-
svetnih in ostalih družbenih služb, je že
v prvih letih po vojni dal Novemu Sadu
novo podobo. Kmalu so se pokazale ve-
like potrebe po strokovno usposobljenem
kadru. Tako so že 1954. leta osnovali v
tem mestu prvo — filozofsko fakulteto.
Leto dni kasneje je pričela z delom agro-
nomska fakulteta, ki je kmalu dobila pc-
sebno vlogo glede na pomembnost kme-
tijstva za vojvodinsko gospodarstvo. V
istem študijskem letu je prve študente
sprejela tudi pravna fakulteta. S tem so
bili dani pogoji za nadaljnji razvoj viso-
košolstva v Novem Sadu in leta 1960 že
lahko beležimo ustanovitev samostojne
novosadske univerze. Kasneje so pričele
z delom v okviru novoustanovljene uni-
verze še tehnološka, strojna in medicin-
ska fakulteta, k novosadski univerzi pa
sodi tudi ekonomska fakulteta v Subotici.

Danes, po štinih letih delovanja, je
vključenih v univerzo v Novem Sadu se-
dem fakultet, na katerih študira in dela
13.000 rednih in izrednih študentov ter
absolventov, rednih in honorarnih preda-
vateljev, uslužbencev in pomožnega oseb-
ja. če upoštevamo to skupno število,
je univerza največji delovni kolektiv v
Avtonomni pokrajini Vojvodini.

Nekaj besed o študiju
študijska reforma se je z uspehom

uveljavila tudi na novosadski univerzi.
Na fakul^etah novosadske univerze se od-
vija študij na 26 smereh, različnih profi-
lov in specialnosti, ki ustrezajo specifič-
nim potrebam AP Vojvodine in celotnega
našega gospodarstva.

Na ekonomski fakulteti se študentje od-
ločajo že v prvem letniku za industrij-

sko, agroekonomsko, zunanjetrgovinsko
in notranje-trgovinsko usmeritev.

Za potrebe strojne in kovinsko prede-
lovalne industrije usposablja strojna la-
kulteta na I. stopnji strokovnjake z viš-
jo kvalifikacijo iz industrijsko-proizvod-
ne in termotehniške smeri, na drugi
stopnji pa poleg naštetih še iz mehaniza-
cijske in motorizacijske usmeritve.

Tehnološka fakulteta usposablja na pr-
vi stopnji strokovnjake z visoko izobraz-
bo za tehnologijo sladkorja, škroba, kon-
ditorskih proizvodov, mcke, mesa, gioto-
vih jedil, mleka, sadja, povrtnine, špiri-
ta, piva, vina, rastlinskih olj in maščob.
Na drugi stopnji pa si študentje prido-
bivajo kvalifikacije za delo v industriji
ogljikovodične hrane, za konzervno indu-
strijo, tehnologijo' mikrobioloških proce-
sov in industrijskih maščob. Novoosnova-
ni odsek na petrokemiji bo usposabljal
strokovnjake za delo v industriji nafle,
derivatov in zemeljskega plina. «Pravna fa-
kulteta ima tri usmeritve: pravosodno,
upravno in družbeno-politično.

Medicinska fakulteta šola zdravnike
splošne prakse.

Agronomska fakulteta ima študij poraz-
deljen na štiri smeri: poljedelsko, živino
rejsko, sadjarsko-vinogradniško in usme-
ritev za varstvo rastlin; na drugi stopnji
pa dela usmeritev za mehanizacijo v kme-
tijstvu z dvema različnima smerema:
melioracije in kmetijska mehanizacija.

Skrb za šiudentski standard
Materialna vprašanja študentov v No-

vem Sadu so reševali vzporedno z izgrad-
njo objektov novosadske univerze. Ob-
jekti družbenega standarda študentov, ki
so jih gradili v samem začetku, so imeli
bolj provizoričen značaj, ker so jih v ve-
čini primerov dobili z adatapcijo že ob-
stoječih objektov, kasneje pa so začeli s
sistematično izgradnjo. Za nastanitev štu-
dentov obstajajo trenutno v Novem Sa-
du štirje študentski domovi s kapaciteto
1500 mest, za študentsko prpbrano pa
skrbita dve restavraciji, v katerih se hra-
ni 1600 abonentov. Tudi pogoji v vseh
teh institucijah so ugodni. V načrtu ima-
jo gradnjo nove študentske menze, kate-
je skupna vrednost bo presegala 180
milijonov dinarjev.

Novosadska panorama

Na univerzi imajo tudi študentsko
polikliniko.

Od skupnega števila rednih študentov,
ki jih je približno 4.550, prejema 2.315
študentov štipendijo ali kredit. študenti
novosadske univerze se poslužujejo kre-
ditov iz enotnega republiškega sklada za
študentske kredite.

študentsko kulturno-zabavno
življenje

Videti je, da so študentje v Novem
Sadu precej dobro poskrbeli za prijetno
preživljanje svojega prostega časa. Na
univerzi deluje Akademsko kulturno
društvo, ki združuje celo vrsto sekcij.
Največ zanimanja pa je vsekakor za
folklorno sekcijo.

V Novem Sadu imajo tudi svojo poseb-
nost — študentski kabaret v kletnih pro-

storih zgradbe, kjer imata svoj sedež
univerzitetni odbor zveze študentov irk
uredništvo šludentslkega lista INDEX.

Brez načrtov seveda ne gre
Tudi na najmlajši jugoslovanski uni-

verzi jih imajo mnogo. Po nekaterih p o
datkih bo v AP Vojvodini do leta 1965
potrebnih približno 12.000 strokovnjakoy
z visokošolsko izobrazbo in to zlasti
ekonomistov, agronomov, zdravnikov,
pravnikov, strojnih inženirjev in tehni-
kov ter tehnologov. Perspektivni na^.rt
predvideva, da bo leta 1970 študiralo na
novosadski univerzi okoli 18.000 rednih
in izrednih slušateljev.

Prav imajo tisti, ki trde, da so tudi
študentje ,ki iz leta v leto prihajajo štij»
dirat v večjem številu, dali Novemu Sa«-
du nov pečat.

IVO VAJGL

Kako je s popusti za
študente?

T^lagafna na Gospodarskem razstavišču. Zgodaj je
§§ še vn ni še običajne gneče pri okencu. Končno

od nekad prideta otroka, ki bi fima lahko pri-
sodil 10 let

Dva starejša možaka stopita bliže in eden mc^ce zvi-
šlca sicer, pa vendar priližnjeno reče: »Fantek, ali mi
kupiš dve karti? Veš, taki za »ta male«, po petdeset din!«

»Koliko mi daš za to?« je bil mali takoj pripravljen
trgovatt.

No, izid je bil, da sta »velika« dobila dve karti za
duesto dinarjev (sicer bi plačala štiristo), mala dva pa
vsaj svoj sladoled ali pa cigareto.

Cast postati akademski dršavljan je zdrušena z mno-
gimi prijetnimi zadevami, kot so svobodno obiskovanje
matinej in izostajanje s predavanj, ne da bi te zato kdo
kaznoval, izgubiš pa tudi veliko pravico, ki si jo danes
laste samo še srednješolci. Na noben način ne moreš
na prireditve, ne da bi plačal polno ceno. Malce čudno!
Kaše, da se standard pri prehodu iz srednje šole na
univerzo tako dvigne, da se ekonomsko lahko izenači-
mo s tistlmi, ki so redno zaposleni!

Poskušal sem zvedeti, kako je danes s študentskimi
popusti. Na nedavni nogom&tni tekmi sem se z indek-
som v roki postavil v vrsto pred stadionom in ko sem
prišel na vrsto, sem ga pokazal in nedolžno dejal: »E?w
študervtsko, prosim!«

Pogled, ki me je oplazil, }e izdajal, da vedo, da nisem
stalen obiskovalec tekem. »Nimamo,« je bil kratek in
iviupeC odgovor in bil sem ob 350 dinarjev. Na upravi

športnega društva Olimpija so mi kasnefe povedali, da
*to pri njih že dolgo ni več v navadi.

»Saj veste, v kakšnem materialnem položajn so klubi.
Živimo iz rok v usta (in kupujete igralce!), sicer pa nam
ceno vstopnic določijo pri zvezi v Beogradu. Tako ne
moremo nič storiti za vas študente, čeprav bi radi.«

Enak odgovor so mi dali tudi pri nogometni zvezi
Slovenije.

Verjel sem jim in potrkal pri košarkarjih.
»Za skupinske obiske iz srednjih šol dajemo polovič-

no vstopnino. Za študente pa zaenkrat ne moremo
storiti nič. če bi karte pošhljali neposredno na fakul-
tete, bi še nekako šlo. Vemo pa, kako je bilo v pre-
teklosti, ko smo že imeli tako imenovane študentske
karte. Nekdo je kupil 15 kart (za kolege!), potem pa
jih je z dobičkom preprodajal Zaradi zlorabe smo mo-
rall ta način opustiti. Če pa bo zveza študentskih šport-
nih organizacij pokazala dovolj zanimanfa za razpoši-
Ijanje kart po fakultetah, kjer jih bodo dvignili z in-
deksi, se bo že našla kakšna iešitev.«

Najbolje so urejene razmere s popusti za študente
v SNG. Ustanova, ki ima verjetno največje tešave s fi-
nančnimi sredstvt, si lahko privošči letno s študentskimi
abonmaji 10 milijonav primanfkljaja. Za dve polni hiši
je študentov s karto Abonma ZŠJ v Drami in pravijo,
da so najbolj hvaležna publika.

Opera študentskih abonmajev nima, na dan lahko
uprizorijo samo eno predstavo, obvezujejo pa jih tudi

številna gostovanja- Pa vendar so našli rešiiev, ki pa
žal vied študenti ni znana. Za c&onmajske predstave
vseh redov v operi od A do P lakko študentje z indek-
som dobijo za polovično ceno sedeže na galeriji, ki niso
zasedeni z rednimi abonenti. Te ugodnosti so se doslej
le redki posluževali, ker pač širšemu krogu ni bila
znana.

Deset milijonov izgube, ki jo povzročajo študentski
abonmaji, pokrije kolektiv SNG sam z notranjo dota-
cijo. Napravili so že prošnjo na svet za šolstvo SRS,
vendar brez uspeha.

Novaletni sejem je sicer že daleč za nami, pa vendar:
edini, ki so pri nas pravi trgovd, so trgovci. Ob novem
letu iz skladišč izvlečejo staro, nekurantno robo, ki ;o
je modna* mrzlica pustila že daleč za sabo, in jo proda-
jajo »s papustom«.

Poleg blaga obesijo cene, ki so veljale pred nekaj leti
(in so zato resnično nižje kot današnje) ter napišejo z
mastnimi črkami: »Prodajamo z 10 do 50 °/o popusta!«

Ker šiudentski iep le težko sledi modi, lahko opaziš
po vse potrošniških sejmih kolege s novimi puloverji
in suknjiči, enakimi, kot so jih nosili študentje že tedaj,
ko so oni še drsali srednješolske klopi. Kolegice so tu-
kaj izjema.

Kdor se vozi z vlakom na izlete v plcmine, ta že po-
zna to šalo. Z izkaznico Počitniške zveze in pod pogo-
jem, da šteje skupina vsaj pet Ifudi, se lahko pelje na
polovično skupinsko karto. Zakaj je pogoj pet oseb,
nisem mogel izvedeti.

V planinski koči — spet z izkaznico zveze — lahko
ceneje prespiš kot navaden državljan. Ne zahtevajo niti
pogoja, da prideš v dvoje!

Splošen zaključek vsega je, da bi bilo treba pri po-
pustih podreti zid nezaupanja, ki stoji povsod, kjer
se le da. Ta zid smo gradili z dveh strani — mi sami,
ki smo včasih izrabljali ugodnosti in nasprotna stran,
ki jo največkrat zavede prevelika želja po zaslužkih.
Povsod se branijo z izgovorom, češ, kdor si bo želel
nekaj ogledati, ne bo gledal rta tistih nekaj kovacev
razlike. Vendar to ne drži; kolikokrat slišimo: »Saj bi
šel na tekmo, pa je predrago.«

Verjetno bi se dalo kaj urediti tudi pri popustih za
nakup študentskih pripomočkov. IVAN MARENK



Občni zbor
kluba
diplomantov
VEKŠ

Klub, ki je v preteklem letu opravil ne-
kaj zelo pomembnih nalog, se je organi-
zacijsko učvrstil, .in tako povsem upravi-
čil svoj obstoj kot organizacija, ki skrbi,
da se kolegi po diplomi ne porazgubijo,
ampak še dalje ostanejo v stalnem stiku,
skupno dalje razvijajo svojo strokovno
znanje, sodelujejo v javnem in strokov-
nem delu organizacij ekonomistov in
tako skrbijo med drugim tudi za afirma-
cijo svojega profila kadra.

Ker je na VEKŠ diplomiralo že približ-
no 300 študentov, ki so razstreseni po vsej
Sloveniji, delno pa tudi po ostalih re-
publikah, ŝo se odločili, da bodo po-
vsod, kjer je vsaj 5—10 diplomantov v
istem kraju ali področju, ustanovili pover-
jeništva. Takih krajev je sedaj že čez 15.
Dalje so na občnem zboru ustanovili tu-
di sekcijo študentov ekonomske fakultete
v Ljubljani, ki združuje tiste diplomante,
ki nadaljujejo študij na II. stopnji v Ljufo-
Ijani. Teh študentov je okoli 20. Nekaj
čez 40 pa jib študira na Visoki privredni
školi v Zagrebu. To so seveda vsi izred-
ni študentje, niedtem ko jih redno nada-
Ijuje študij manj kot 10.

Seminarji
po vsej
Sloveniji

Na višji ekonomsko komercialni šoli v
ftiariboru predstavljajo izredni študentje
čez 70 odstotkov vpisanih; vsako leto se
jih vpiše okoli 500. Ustrezno temu je pri-
rejena tudi organizacija izrednega študi-
ja, saj imajo izredni študentje organisi-
rane svoje sekcije v 12 krajih Sloveniie.

Razen seminarjev, ki jih sekcije prire-
jajo ze po tradiciji, je letos tudi šola za-
Čela sama pripravljati seminarje,

Prav tako se je nadaljevala praksa stal-
nih sestankov predstavnikov šole s posa-
fneznimi sekcijami.

V drugem semestru lahko pričakujemo
še večji razmah dejavnosti izrednih šiu-
i&entov. V teku je po trenutnih podatkih
Okoli 20 seminarjev, ki se bodo končali
seveda šele v na,slednjih mesecih.

mm

V Mariboru
ustanovljen

plesni klub
Kulturno umetnišiko društvo »Jože

Hermanko« v Mariboru je na lastno
pobudo ustanovilo študentski plesni
klub ter povabilo k sodelovanju vse
študente in študentke, ki so končali
začetni in nadalievalni plesni tečaj,
prav tako pa lahko sodelujeio tisti,
ki še niso obiskovali plesnih vaj. V
fclubu lahko plešeio tudi dijaki višjih
razredov sredn.iih šol.

Klub ima namen gojiti plesno
umetnost in prire.iati plesne turnirje
po raznih kraiih pri nas in drugod.

Z ustanovitviio tega kl&ba bo tudi
kulturno živlien.ie maTiborskih štu-
dentov boli zaživelo in doibro bi bilo,
da bi se tudi v drugih področiih kul-
turne dejavnosti organizdrali v razne
jclube.

TRIBUNA STRAN 4

Ziinskeinu vt;s>eiju so dnevi šteti

ŠE ENKRAT NA STARO TEM0

ŠTIPEIMDIJESO

Paložaj štipendistov ni v Mariboru nič
boljši kot v ostaliih študenitslkih centrih.
Sooialnio-ekonomska komisijia pri odfcioru
Zveze študentov na maxiborskih visokošol-
skih zavodih je pred kratkim pripravila

analizo o materialnem poiliožaju študenitov,
po kateri povzemamo naslednje podatke:
1. marca 1963 je od 1218 vpisanih študen-
tov prejemalo štdpendijo 424 študeinitav aid
34,7%. Povprečna štipendija je bdla 11.525

Minimalna sredstva za
delo ZS

Predsednika odbora Zveze študentov
mariborskih visokošolskih zavodov Ja-

ko Rojsa smo povprašali, kako je s
finančnimi sredstvi odbora.

— Odbor je za potrebe maribor-
skih študenfov na šestih višjih šolah
sestavil predračun v višini 6,300.000 di-
narjev. V ta znesek so bili zajeti stro-
ški komisij, prireditev, poslovanja od-
bora itd. Od te vsote nam je odobre-
nih 2,600.000 dinarjev, tako da smo se-
daj v preccj težkem položaju. Vse
predvidene izdatke moramo zmanjšati
za polovico, nekaterim najnujnejšim
pa smo se splob morali odpovedati.

0 In sredstva za kredite in subven-
cije?

— Predvidevali smo, da bi potrebo-
vali za kredite 40 milijonov dinarjev,
za subvencjje pa 10 milijonov dinar-
jev. Skupaj s 160 milijoni, potrebnimi
za ljubljanske študente, je znašal pred-

račun 210 milijonov dinarjev. Izvršni
svet je od te vsote odobril 74 milijo-
nov, ki pa so bili nakazani na univer-
ze. Medtem ko smo zvedeli za že dode-
ljena sredstva, je socialna komisija pri
UO že naredila predračun izdatkov in
razpisala kredite, tako da bi bilo ne-
smiselno ponovno deliti sredstva, s ka-
terimi v Mariboru problema ne bi re-
šili, v Ljubljani p? bi ga še povečali.

Zato smo na svet za štolstvo naredili
ponovno vlogo za dodelitev potrebnih
sredsfev. Istočasno smo se dogovarjali
z univerzitetnim odborflm za posojilo,
ki ga pa žal nismo mogli dobiti, ker
imajo sredstva razdeljena proporcio-
nalno "tta 12 mesecev in jim jih tako
tudi izplačujejo.

% Kdaj boste pričeli s kreditira-
njem?

— Verjetno že prihodnji mesec. Vi-
šina mesečnega zneska bo 6.000 dinar-
jev, predvsem zaradi omejenih sred<
stev.

S. P.

MAkEDONSCINA NA
PEDAGOŠKI AKADEMIJI

Večkrat pazabljanio na enakopravnost
jugoslovanskih jezikov. Pri tem se je prav
makedonščina znašla v nič kaj ugodnem
položaju. Medtem ko je pred osvobodi-
tvijo slovenščina imela vsaj svojo domo-
vinsko pravico, makedonščina še tega ni
imela; v Makedoniji so se v šolah nčili
le v srbohrvaščini. Po vojni se je sianje
bistveno spremenilo, vendar pa še ved-
no ni najbolje. tf Makedoniji se sicer uče
v makedonščini, pač pa se v drugih re-
publikah seznanjajo z makedonskim je-
zikom samo mimogrede in obravnavajo
makedonsko književnost le kot nekak-
šen privesek pri pouku srbohrvaškega
jezika.

Prav zato je vreden pohvale ukrep pe-
dagoške akademije -v Mariboru. V svoj
predmetnik je namreč sprejela tudi pouk
makedonskega jezika in tako postala ver-
jetno prva šola te vrste izven Makedoni-
je, kjer bodo poučevali tudi makedonkii-

' no. Predavanja iz makedonščine imajo
sicer tudi na Ijubljanski filozofski fakul-
teti, ki pa jih spremlja le skupina slu-

šateljev, ki so se za to odločili prosto-
voljno, medtem ko bo na mariborski pe-
dagoški akademiji pouk obvezen, vsaj za
študente srbohrvaške smeri.

Kot nam je povedal direktor šole, prof.
Miro Bračič, bo 11 rednih in 34 brednih
slušateljev skupine srbohrvaškega jezika
imelo tedensko tri ure makedonščine in
to dve uri predavanj in eno uro vaj.

Minuli teden so že imeli uvodno pre-
davanje. Predaval je Blaže RistovsM,
lektor makedonskega jezika na Ijubljan-
ski filozofski fakulteti. Blaže Ristovski
bo tudi poslej predaval na mariborski
pedagoški akademiji.

Na ta način si bodo bodoči diploman-
ti pedagoške akademije pridobili osnov-
no znanje iz makedonskega jezika, lite-
rarne zgodovine in književnosti, ki ga bo-
do lahko posredovali svojim učencem v
okviru pouka srbohrvaščine na šolah. Za
sedaj nimajo ne ambicij ne možnosti, da
bi poučevali makedonščino kot samosto-
jen jezik.

B. MAKSIMOVIC

dAn&rjev. V začetiku &tuddjskega leta, je bdlo
na mariborskih višjih šolah 417 šntipeadi-
stov, od 1448 redno vpdsanih študeutov. V
teku prvega semesitra se je stanje nekoliko
popravilo, saj je 31. januarja letos od 1448 '
vpdsanih študentov pr&jemalo štdpendiijo
471 študenitov, kar znaša 32,5%. Porprečna
štipemdija pa je zmašala 11.208 ddnarjev.
Podatki pričajo, da je največ štipendistov

, iz deflavskih družim, in sicer 164, slede
otroci \z družin usluibencev 113, 'ostalih
pokldoeiv 64, kmetov 94, obrtnikov 33 in
prostih polclicev 3 štipendisti. Sorazmerno
malo štipendisbov je \z vrsit kmečkih dru-
žin, saj je v miariborskem okraju poleg
industrijskega življa največji d«l kmetoov.
Tudi številka 164 za štipenddste iz delav-
skih družin je odločno premajhna glede
na celcitno socialno strukturo mariborske-
ga okraja.

Po šoilah so ŠDipendisti razdeljeni tako-
le: največ jih je na višjih tehniški šoli, 149,
sledi pedagoška akademija 108, višja eko-
nomsko-komerciaiina šola 104, višja "sboma-
tolaškia šola 56, višja pravna šo!a 33 in višja
agronomska šola 21. Preseneča nas zeHo
nizko število štipeadisto\' na višji agronom-
ski šoli, saj so potrebe po tem kadru iz-
redno velike. Sarazmerno viscik odstctek
šfcipendistav na višji tehniški šoli je razum-
Ijiv, saj na primer ena največjih- maribor-
skih gospodarskih organizacij — Tovarna
avtomobilov in motorjev patrebuj« več koit
devetdeset inženirjev prve stopnje. Pciožaj
v drugih podjetjdh nd nič boljši (Maribor-"
ski tefksitiini kombinat potrebuje 180 tek-
stilniih inženirjev prve stopnje, Elekitroin-
dustrdja in splošna monbaža potrebujeta
več kot 00 diplomanitov raznih strote, Iskra
150 itd.).

V anaiizo niso biii zajeti vsi štipendisti,
saj nekatera podjetja kljub prepovedi da-
jejio štipendije brez vednosti šol, prav taiko
pa niso zajeti tudii absalveniti, ki se večdno-
ma tateoj zaposle. Prav tako pri analM
niso upoštevali prejemke rednih študsntov,
ki prejemajo osnovne osebne dohodke.

V zadmjern letu so opazili, da je mini-
malnih štipendi; do 6000 dinarjev vedno
manj, kljub temu pa je po^preček štipen-
ddje od 'lani za 317 dinarjev nižji, prav takq_
pa je tudi procent štipendistov za 2,2%"
nižji. Te številke so prav nerazumljive, saj
so se življ€injski stroški in z njimi osebnl
dahodki zaposlenih povečali, štipenddje pa
so se celo znižale! Po anaJizi so ugoitovili,
da potrebuje študent za življenje v Mari-
boru 25.580 dinarjev mesečno. Gotovo je,
da je razlika med tem zineskoim in štdpen-
dijami prevelika, zato je nujno potrebno,
da se zneski štipendij zr/išajo, tako da bi
bila spodnja meja 12.000 dinarjev Razen
tega pa bi mioralo bilti razdeljevainje šitipen-
dij bolj demokratično. Le v redkih pod-
jefcjih (Impol) sodelu,'e pri razdeljevanju
štipendij tudi mladinska organizacija. V
nekaterih podjetjih so že izdel&li iiove pra-
vilnike za razdeljevanje in vrišine štipendij.
Večkta teh pravilnukov predtv-ideiva ftudi
gibljivi del štipendije z ozirom na študij-
ski uspeh študenta. Nekatera podjetja sio
pred kratkim predlagalla, da bd ustanovi]!
v posameznih občinah, okrajih ali pa v
šftudentslkih oentrih štipendijski sklad, v
katerega bi vsa podjetja obvesmo dajala
sredstva, ki bi bila odvisna od velilkosti
podjetij in njdhjavih potreb po kadrih. Ven-
dar zaradi neenatnosti podjetaj do realiza-
cije tega zaenkrat najpriineniejšega pred-
loga ni prišlo. S. PUKL

PREIMIZKE



Za
uspešnejše
delo

Zaključki VI. fcionference Zveze študen-
tov v Novem Sadu so analizirali dejavnosit
Zveae študentov v obdobju med V. kogre-
som in VI. kanferenoo. Iz zaključkov poisa-
rneznih kiomisij na kcmferenci je komdsija
za sklepe formirala enotne zaiključke kom-
ferenoe. Ker smo izvlečke iz zaključkov
nekaterih kamisij že objavili, se bomo iz-
ognild ponavljanju.

Idealošteo-pollitično dielo študentov mora
vsebovati reševanje in vodenje celoikupne
študentske problematike.

Razvijati je treba barbo mišljenj na de-
mokratičnih. osnovah prekio sisitema upnav-
Ijanja in samoupravljianja, z demjokrtatiaa-
cijo in večjo dejavmostjo študentov.

Prizadevati si je treba za večjo idejnost
študija, večji obseg znanstveno-raaislkovaJ-
ne dejavnosti študentov, za boiljše dekrva-
rr,'e informacijskih sredstev, posebno štu-
dentskega tisfca, za dapolnilnio idejno izo
braževanje vsakega posameznika, ki ga mo-
rajo uveljavljaiti vse organdzaoije študenitov.

Zavzeti se je treba za nadaljnje izpopol-

njevanje študijske reforme, ker je ne stne-
mo sprejenmatd koit administrativni nikrep,
temveč kot proces, ki ima svojo globoko
vsebino, katerega oilji so sodobni načini
študiija ter vzgio.'a kadrav, ki jih družba
dejansiko potrebuje.

Zaradi tega je nujno, dia Zveza študen-
tov sprejme nekatere sikilepe kot napotilo
za aktivno sodelovanje študentov pri uve-
ljavljanju študijske reforme:

— treba je zagotoviti nadaljnje sodelova-
nje vseh subjektivnih sil na visokošolskih
ustanovah pri spremembah in dopoilnitvah
študijsfcih načrtov in programov,

— Zveza šitudeatiov mora bitd iniciator šir-
šega sodelovanja med viso&ošolskimi usta-
novami in prakso,

— treba se je boriti proti pasivnosfci, vča-
sih pa tudi reakcianarnasbi nekaterih šfcu-
dentov in predavateljev v procesu študiij-
ske reforme,

— povečati je treba študijski uspeh štu-
dentov in zagoitoviti sodelovanje študentov

in profesorjev pri rešitvi tega vprašanja.
— mladino bd bilo treba že pred vpisom na

I- stopnjo pofclicno usmerjati. Ker študenit
dela in živi na univerzi, je nujmo njegovo
sodelovanje v vseh organiih upravljanja ln
samoupravljan^a.

Zanadi tega je ena izmed osnovnih nalog
Zveze študientov, da se bori protd negativ-
nim staldščem, da šituictenitje ni-majo pravi-
ce do sadctovamja v organih družbenega
upravljanja in samoupravljanja. Menimo,
4a so takšrua stališča dogmatična in oehov-
slka ter ne izhajajo iz dejianskega stanja v
našem vlsoteem šolstvu, ampak iz 6isto
osebnih interesov.

Zveza študenitov si mora prizadevaiti za

javnost dela organov samoupravljanja in
družbenega upravljarra, m čimvečjo de-
mokratičnoat pri dielu teh organov, pri. če-
mer se mora uveljavljati praksa, da se
študentski predatavniiki predhodno posve-
tujejio s širšim krogom študentov.

Chn v©č pozornosti je treba posvetiiti
smotntemu i2ikoriščanju študentovega pro-

stega časa, razvijati raznovrstoe izvenStu-
dijske dejavnosti, kot so kulturna, športna,
rekreatftma, tehniška in oatale.

Zveza študentov mora vpflivati na dvig
splošne razgledanostd šttidentov in njihovo
vfeljučevanje v kulturna diogajanja ter se
zavzemaiti za pravilna staliišča pri vredno-
tenju kulturno-umetniških sbvaritev,

IZDELAINIIKRITERIJI
z;i sprejemanje v domove
Nadaljevanje z 2. strani
v pati na fakultetah, kjer traja študij pet
let). Ti morajo za bivanje v študentskem
domu do 1. ciktobra 1964 opraviti vse izpiite
iz 3. oziroma 4. letnika. Zafeaj je ta dolo-
čitev v delnem nasprotju s prejšnjo, ni
znano, sodimo pa,xda je šlo komisijd, kii je
sestavljalia kriterije, predvsem za to, da
že v letošnjem koledarskem letu vzpostavi
red, po katerem bodo določbe prej pniSIe
do izraaa.

Komisija za študijska vprašanja Ln druž-
beno upravljanje ter študijski referenti
fakultetnih odborov so določili tudi krirte-
rije za absolvenite prve tn druge Sfcopnje.
Ker večina fakultet predpisuje 6-mesečni
absalvenitski sitaž, je predivideno, da bodo
letošnji absolventje izgub ili pra-vico bivati
v študentskem domu (kot doslej) 1. aprila
1965. Absolvemti iz ^ta 1963 pa ss bodo
morali poslaviti od šcudenitskih domav (po
kriterijih še iz lanskega leta) 1. aprila.
Tem je koanisija podaljšala bivanje od 15.
februarja letošnjega lera na kasnejši rcfc.

Posebna beseda velja absolveintom prve
stapnje, kar je novost v lefcošnjem letu
vsaj glede tolmačenja absolventiskega sta-
ža. Abso'1-venti prve stopnje bodo tmefli pra«
vico bivan;a v študentslkeim domu po 1.
oktobru sarno v prlmeru, da so tedaj že
dvignili diplOTnsko delo (če je to predpisa-
no) in če statut fakultete priznava za štu-
denite, iki so absoMrali drugi letniik, absol-
ventski staž.

Kriterijd so, čeprav zaenkrat le na papiT"
ju, izdelani toliko pred rokom, da bo one-
mogočeno vsako izigravanje ali izgovar-
janje, da kriterija niso bili znani. Jesen
bo pokazala, kako bo poplačan trud koraic
siije ixx študijskih referenfcov. Takrat se bO
pokazalo, če so kriterlji, kl so jih po dot
gih razpravah sprejeild, zaživeli v odtač>
tvah sprejeminih komisij. Vsako popušča«
nje posameznri3com bo prineslo toopdco te-
žaiv in bo imeio za paslledico, da tudi s©»
danji kriteri:"! ine bodo ostali. Upajmo, da
drugo leto ne bo nevšečoosti •»..

—bsl—
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NOVO TOLMAČENJE
S111)1,1 \ GEODEZIJE

J. Turnšek, dijak zadnjega letnika gim-
nazije, bi rad zvedel, kakšna je resnica
o študiju geodezije glede na precej pe-
simistične izjave strokovnjakov v prete-
klem letu. Pfavi, da je za študij navdu-
šen, boji se pa, da ne bo dobil zaposlitve.
Prosi nas, da mu svetujemo. Obrnili smo
se na predstojnika geodetsko komunalne-
ga oddelka FAGG, prof. Toneta Klemen-
čiča.

V času, ko se proizvodnja vse bolj raz-
vija, kar ima za posledico preseljevanje
iz naselja v naselje, postaja mesto vse
bolj kompliciran gospodarski, sociološki
in družbeno politični faktor, ki zahteva
ustreznega strokovnjaka, ki ima poleg
tehničnega znanja tudi ustrezno ekonorn-
sko, sociološko in družbeno-politično ra-
zumevanje za ta vprašanja. Pojavlja se
potreba po komunalnem inženirju, ki bo
reševal kompleksna vprašanja graditve na-
selij z gradbenega in geodetskega stališča.

Na oddelku je študij na komunalni

KLUB MLADIH

smeri prilagojen tako, da dobijo študent-
je osnovno znanje iz gradbeništva, geo-
dezije in urbanizma, pa tudi \z komu-
nalnega gospodarstva. S tem se oblikuje >
lik komunalnega inženirja, ki naj bi bil
predjvsiem spasoben sodelovati pri progra-
miranju razvoja urbanističnih aglomeracij
in naj bi temeljito obvladal probleme s
področja nizkih gradenj, urbanističnega
in regionalnega planiranja. Sam položaj
zahteva, da pozna še pošebej komunalno
gospodarstvo; komunalne naprave so
namreč v sodobnih. mestnih osnoven
okvir, ki opredeljuje način življenja.

Od letošnjega šolskega leta naprej je
študij reorganiziran. Prej sta bili na od-
delku dve ločeni smeri, geodetska in ko-
munalna. V prizadevanju, da- se študij
čimbolj raoionalizira (težave s prostori),
je v lanskem letu prišlo do spremembe
učnega načrta. Za prva tri leta je dolo-
čen enoten učni načrt zr obe smeri,
usmeritev v geodetsko oz. komunalno

smer pa je predvidena v sedmem oz.
osmem semestru tako, da imajo v tem
letniku ločena predavanja geodeti in ko-
munalci. To se že izvaja v I. letniku.

Potrebe po komunalnih inženirjih so

Zaposlimo mlade s tem, kar jih zanima
^Doraščajoča mladina je bila v precejšnji

"meri prepuščena sama sebi. Vsaj do sedaj
ni bilo ustanove, ki bi mladim nudila mož-
nost za kulturno udejstvovanje. želja je
bila velika, možnosti pa zelo majhne. '

Skupina mladih Ijudi pri okrajnem ko-
miteju ZMS je pred tremi leti ustanovila
svoj klub. Zadali so si nalogo, da kul-
turno in družabno-zabavno šivljenje za
mladino, v katerem je vladalo popolno
mrtvilo, spravijo v tek, da svoje kolege
zainteresirajo za probleme, ki jih teže, ter
jih kritično začno obravnavati. Začeli
so na področjih, kjer so vedeli, da bodo
uspeli. Mladino zanima glasba, film, ignl-
stvo. Pri svojem klubu so •&stanovili film-
sko, igralsko in folklorno sekcijo ter
klub mladih novinarjev. Delo se je sicer
začelo, pa tudi kmalu prenehalo. Nasta-
le so težave, ker so se z dvigom kvalitcte
pojavili tudi osebni ekonomski interesi
članov in edina dediščina, ki je ostala, je
današnji mladinski kino, ki se je razvil
is filmskega kluba.

Klub je sicer obstajal še naprej, to-
da šele letos si je našel novo obliko in
vsebino dela. Njegov namen je, prikazati
svetovno dogajanje v obliki javnih tribun,
glasbeno šivljenje v obliki koncertov pri-
bližati širokemu krogu tnladih poslušal-

cev in zabavo postaviti iz okvira običoi-
nega pl&sa v novo kvaliteto, kjer bo vsak-
do aktiven ustvarjalec in bo sam prispe-
val del svojih sposobnosti za popestritev
svoje zabave.

še pred rednim programorr, dela, ki ga
bodo dblikovali čez nekaj mesecev, pri-
pravljajo nekakšen »eksperimentalni pro-
gram«. S pripravami za to se ukvarja že
kar številen krog sodelavcev iz Zveze mla-
dine, katerim pcmagajo strokovnjaki po-
sameznih področij. Za delo poskušajo
pridobiti čim širši krog lastnih sodelav-
cev.

Prvič se bodo predstavili javnosti že 8.
marca. že tokrat bodo mladi sami sod^lo-
vali v programu.

»Naša želja ^ je,« pravi predsednik klu-
ba tov. Repovž, »da bi se mladi čimbolj,
predvsem pa sproščeno, zabavali in med-
sebojno spoznali. Nasmejali naj bi se
lastnim napakam. Za primer vzemimo:
vsi vemo, da učni uspehi na šolah ob se-
mestru niso bili preveč rožnati. Zato bo-
mo namesto dolgočasnega plenuma, ki bi
o tem razpravljal, na zabaven način pri-
kazali sestanek šolske skupnosti, kjer bo-
mo ob karikaturah videli, kje grešimo.
Verjetno pa je, da bodo spregovorili prav
tisti, ki so dosegli slab uspeh na svojem

delovnem mestu — v šoli, ne pa njihovi
predstavniki v organih samoupravljanja
na šoli, ki so navadno dobri dijaki.

Trenutno dobiva klub sredstva za svoje
delo od okrajnega komiteja ZMS, ko pa
bo delo znotraj kluba dobilo tudi svoj
odraz v javnosti, potem pač ne bo težko
dobiti kaj več sredstev za nadaljnfi raz-
voj, saj se kaže v zadnjem času vse več
razumevanja za probleme mladine.«

Ker med mladimi ni pravega zanimanja
za sodobno slovansko literarno ustvarja-
nje, bodo organizirali večere, na katerih
bodo sodelovali literati naše nafmlajše
generacije, ki sodelujejo pri raznih knji-
ževnih revijah. V neposrednem stiku
s poslušalci bo odziv verjetno precej več-
ji, še posebno, ker bodo nastopajoči ob
branju del tudi pojasnevali idejne tokove,
s katerimi izražajo svoj miselni svet.

Dejavnost kluba je trenutno vezana na
razmeroma ozek krog Ijubljanske mladi-
ne. Z nastajanjem novih klubov po obči-
nah pa naj bi osrednji klub prevzel mentor-
sko vlogo in posredoval svoje izkušnje,
saj na primer ponekod ne vedo, kam bi
s sredstvi, ki so jih dobili za dejavnost.
Preprosto ne najdejo oblik dela, ki bi
pritegnile mladino, hkrati pa bi jo tudi
primerno vzgajale. I. MARENK

že danes velike. Nasprotno pa celo Ijudje
v geodetski operativi pogosto pravijo, da
so novi strokovnjaki nepotrebni in celo,
da ne bodo dobili zaposlitve. To izvira
iz tega, ker se ne zavedajo, kakšna je nji«
hova vloga, hkrati pa se boje za svoja
mesta. TD mnenje je prodrlo celo v po-
klicne posvetovalnice, ki odločno odsvetu-
jejo bodočim študentom vpis na geodezi-
jo. Res žalostno, da niti tam, kjer bi mo-
rali imeti objektivne analize dejanskega
stanja, ne poznajo potreb, ki obstajajo
danes, še bolj pa bodo prišle do izraza
v bodočnosti. če bi danes imeli na raz-
polago strokovnjake, bi jih takoj lahkO
zaposlili vsaj petdeset, povprečen letni
vpis na geodezijo pa je okrog 15 študen-
tov.

Potrebe bodo še večje, ko se bodo sa-
dovi dela inženirjev, ki končujejo študij
danes, pokazali v praksi. šele takrat se
bo vidneje izrazila njihova strokovna
ustreznost pri reševanju problemov obli-
kovanja naselij. Dejavnost komune ne
more biti uspešna, če ne razpolaga z
ustreznim strokovnim kadrom iz področ-
ja graditve komunalnih naprav in urt>a-
nizma. Ob vsem tem pa bi morale k o
mune pokazati več razumevanja za šti-
pendiranje. Kaže, da danes še niso spo
znale potreb po tem kadru, niti vloge,
ki naj bi jo imeli v življenju komune.

Odpirajo se široke možnosti za njihovo
uveljavljanje; bodoči študentje naj se te-
ga zavedajo in tako odločitev za študij
na geodetsko komunalnem oddelku ne
bo več problematična.

P. F.,
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KNJIZEVNE REVIJE

Trinajsta
številka
Problemov

če je bilo ob zadrtji številki zapisano, da je
dolgočasna in nezanimiva, pa je treba t>b Proble-
mih, ki jih imam zdaf~ pred seboj, povedati, da
so problematični. Tisto, kar je bilo že prej (in
je tudi tokrat) ~s tako ihto povedanega proti me-
galomanifi sodelavcev Perspektiv, je zdaj s prejš-
njega, simpatično pogumnega in eksperimentalnega
analiziranja prešlo na dovolj oseben, kuloarski in
žaljiv nivo. Zato lahko neprizadeti bralec dolgo
polemiko Vladimirja Kavčiča (»Zavestno potvarja-
nje dejstev?«) prej razume kot užaljen izliv samo-
Ijubja, za nekakšen privaten plaidoyer pro domo
sna, ne ravno pošten — kot pa dovolj argumenti-
rano ter kreativno brambo stališč, ki so bolj ve-
ljavna od tistih, ki jih postavlja v Perspektivah
Taras Kermauner. Morje gneva in nestrpnosti se
preliva skozi vrste, morje želja po slavi. Bralec
kar ne more mzumeti, kako je taisti Vladimir
Kavčič lahko nekdaj sodeloval s tisto »srednjo
generacijo«, ki jo zdaj tako »herojsko« naskakuje,
da bi povzdignil sebe in svoje; sodeloval je z njo,

• ko je res še bila uklenjena v inertno romantiko
in lepodušništvo — zdaj pa, ko se je začela akti-

• virati in odpirati, izliva nanjo (in na Perspektive
tudi) razbeljeno žveplo in raztaljeni svinec hudih
očitkov. Nekako razumeš: prejšnja samoljubna
inertnost Sodobnosti se je zaktivirala in socializirala
bolj intenzivno kakor Problemi, kot del »mlade
generacije«, in tako je zadnji čas, da z osbornov-
sko jezljivostjo opozori nase. Strinjam pa se s
Kavčičem, da sicer nikakor ne smemo kulturnih
nsmerjevalcev istega časa tako nasilno totalizirati
v generacije, ker da fim s tem jemljemo odločilni
enačaj samobitnih in ustvarjalnih posameznosti.
Zal Kavčič z eno samo potezo svojo zdravo tezo
prekliče, za vsako ceno pa poskuša afirmirati »no-
vo« slovensko kulturno generacijo — Problemov.
Istemu namenu kakor Kavčičev članek služi še
ilustrirana kozerija Čarobna kreda: neokusen in
neduhovit zvarek P.-ejeve risbe in S.-cwe besede,
ki jima v marsičem pomagajo v ta namen zlo-
rabljeni citati iz Marxa.

Ostalo esejistiko predstavljajo v trinajsti šte-
vilki še: Boris Paternu, ki s svojo značilno citat-
no meto ne analizira, ampak razlaga Krakarjev
»Cvet pelina«, Meta Grossman-Doklerjeva pa pre-
cej. seminarsko piše o problemu »vrednotenja v
sodobni angleški literarni teoriji in kritiki; pona-
tis iz Revije za kriminalistiko in kriminologijo je od
dr. Ljuba Bavcona (»Socialne, psihološke in zdrav-
stvene značilnosti delinkventnih in nedelinkventnih
alkoholikov«), Zdravko Mlinar piše o družbeni
strukturi komune in problemu oblasti; zal so za-
ključki zelo splošni, analiza pa kar zanimiva. Er-
vin Fritz objavlja dovolj studiozne ocene celjske
predstave O'Neilla.

V trinajsti številki Probjemov je še posebej

NAMESTO OCENE

PROBLMU

problematičen beletristični del. Poezijo, ki jo ob-
javljajo Ervin Fritz, Jože Olaj in Ludovika Ka-
lanova, je neizdiferencirana in tako splošno ra-
dostna in polna neke prikrite socialistične religi-
oznosti, da ji komaj verjamemo. Estetska podoba
je standardna in povprečna. To pa je tudi vse,
kar se da reči o tej čudni površinski liriki, ki ne
pozna nobenih globljih ontoloških dimenzif niti za
»dela, ki so čista pred Ijudmi« niti za »jesen« in
»blaznost«.

Od proze omenjam »Prokletega pesa« Miška
Kranjca, kritično reportažo o današnjih pokvarje-
nih malomeščankah, polnih zapadnih vplivov. Pro-
za, ki je človek zaradi povrhnjosti in banalne ve-
ristike ne more vzeti resno. Isto se zgodi ob bra-

Tvoja
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tiho^
hotenje
po lepem,
pričakovanje
večnosti
rdečih
vrtnic in
iskrenosti
toplih
oči, ie
tiho
hotenie
po sreči..".

Foto:
Drago
Mirošič

nju odlomka iz romana Leopolda Suhadolčana
(»Slovenska plošča«), Deklarativna obramba sploš-
nih prednosti socializma pred sodobnim kapita-
lizmom skozi prizmo odnosov v slovenskem ma'
lem mestu. Spet samo vnanja veristika. Bolj sim-
patična, čeprav še vedno nekoliko zračna, je lirič-
na proza Vite Varl »Samota«. Ignac Kamenik
objavlja »Poslednje srečanje«, precej nabreklo skico
umetniškega (slikarskega) ustvarjanja in zavzema-
nja za človeka z veliko sačetnico. V celoti brez
soli. so »Jetniške meditacije o smrtk Žarka Petana.

Po vsem tem je generalni vtis precej boren in
ga je, mislim, nepotrebno še posebej dimenzioni-
rati.

ANDREJ INKRET

AZMIŠUANJE

0 KOP lODUKCIJSKEM
itd. in ki bi bil tako ali drugače šfcodiljiv našertiu
sociaMstičmemu razvoju. In 5e hočem biti dosleden,
pridem do naslednjega absurdnega zaključka:

Ker smo glede poslovanja naših producentskih hiš
lahko popolnoma mirni (kar ne bi mogli biti, če bi p
temi podjetji upravljali ustvarjalci, umetniki itd., ki
so, kot je obče znano, politično skrajno nezanesljivi ele-
menti) in ker smo lahko popolnoma prepričani v pravil-
nost odločitve naše filmske cenzure in s tem v svojo
varnost pred vsakršnimi domačimi ali tujimi filraskimi
škodljivcj (kar ne bi mogli biti, če bi filmska cenzura
delovala prek d«mokratično izvoljenih. umetnikov, film-
skih ustvarjalcev itd., ker so, kot je obče znano, itd.)> je
seveda edino možna ugotovitev, da so ti naši kopro.
dukcijski produkti, vključno z Otoki, v skladu z našo
družbeno varovano miselnostjo in moralo.

Toda bili bi močno krivični, ko bi prikazovali bud-
nost teh naših družbenih organov samo v luči lega in
njemu podobnih primerov. To bi bilo vsekakor eno-
stransko. Ti naši družbeni organi so namreč svojo ču- y
Ječnost že tolikokrat in v takšni meri dokazali, da 6
njihovi veliki skrbi in zavzetosti za vsestransko pra-
vilnost našega razvoja sploh ne m-ore biti več nobene-
ga dvoma, in v resnici bi bil nesmisel, ko bi jim očitali
nečuječnost. Zakaj če so ti družbeni organi ob kopro-
dukcijah s tujimi partnerji (pa tudi sicer tisti naši do-
mači proizvodnji, ki je njim po kvaliteti popolnoma
enakovredna) pripravljeni, v dobri veri mastnega za-
služka, zamižati, če je potrebno, — tudi na obe očesi,
pa je stvar seveda popolnoma drugačna, kadar gre za
resna umetniška prizadevanja. Tu je namreč že vsaka,
še tako rahla kritika ali kollčkaj neugodna izpoved o
naši stvarnosti takoj sumljiva, je že napad na našo
socialistično ureditev in zato sovražnik, ki ga je treba
v kali zatreti. Temu na rob naj naštejem samo nekaj
primerov, ki so mi znani: tako številne težave, ki jih
Je imel Branko Bauer pri snemanju danes sicer aagrar
jenega filma lz oči v oči (ki takole mimogrede, med
nanii rečeno, obravnava pri nas najmanj pol deselletja
razrešen in zato neaktualen problem), dalje prepoved
in umik sicer nagrajenega kratkega filma Parada, pa
prepoved, sojenje in sploh celotno dogajanje okoli fil-
ma Mesto. ki so ga zrežirali avtorji še prejšnje leto
nagrajen€ga filma Kaplje, vode, bojevniki in torej
priznano resni ustvarjalci, vsa zmešnjava pri snemanju
in navsezadnje prepoved filima Clovek iz hrastovega
gozda, pa težave okoli najnovejšega prepovedanega (?)
Pogačnikovega filma Strogo zaujono. Seveda se ne mo-
rem nikakor pohvaliti, da so s tem našteti vsi primeri,
ob katerih je nastopila ta dejavnost naših družbenih
organov. Tisti pa, ki nekoliko b&lje pozna zgodovino
našega povojnega filmskega ustvarjanja, bi jih najbrž,
vedel našteti še precej več. Seveda pa je vse to le del
njihove živahne aktivnosti in bilo bi neodpustljivo, ko
bi prezrli njeno drugo polovlco, ki s« Kaže v bogatem
spisku prepovedi odkupa tujjh filmov (tako so, kolikor
mi je znano, prepovedali v zadniem času tudi uvoz
najnovejšega Loseyjevega filma Služabnik, ki je bil
med štirimi najboljšimi filmi lani v Benelkah).

Potemtakem ,je seveda na dlani, da imajo tu naši vrll
družbeni organi kar dve morali, ki jih različno uporabljajo
za filmc ene in druge vrste (pri čemer jim je naša zakono-
daja, ki tretira film v prvi vrsti kot tržno blago, <»eveda
kakor voda na mlin), in da je tisti, ki pripisuje proizvodnjo
na.ših koprodukcijskih in le-tem podobnih produktov njihovi
premajhni budnosti, v kar najvcčji ztnoti. Na ta način je
seveda v izdalni nieri podprta komercialna dejavnost nasih
producentov, ki se, sodeč po izkušnjah preteklih let, pojav-
Jja redno v obliki kar najbolj dilelantskih špekulacij (ker ui
posledic v nobenem primeru, pa naj je filtn še tako sramtitno
bedast). Po drugi strani pa je s tem seveda zavrto sleherno
bolj pogumno in odkrito.srčno izpovedovanje naše stvarnosti
v filmu (ker v tak.šneni primeru takoj nastopijo občutnc po-
sledice) in tudi ni danes več nobena skrivnost, da obstaja
za naš film cela vrsta taknimenovanih »črnih« (ali prepove-
danih) tem (npr. problem naših sezonskih delavcev, sploh
vse socialno-ekonomskp teme. pa teme o naših tnladoletnih
prestopnikih itd.), katerih filmsko upodobitev odklanjajo
naši producenti iz strahu pred nevšečnostmi, ki bi jih uteg-
nile (in tudi bi) doleteti. Pri tem je značilno in tudi razumlji-
vo, da so ob današnji splošni in tudi uzakonjeni komereiali-
stični mentaliteti pri našem filmu potisnjene na rob ludi
vse druge nekomercialne umetniške pobude, ki sploh ne na-
meravajo obravnavati naše sodobne problematike (tu je do-
volj zgovoren primer skoraj deset let trajajoče borbe za film-

sko uprizoritev Samofastnikov). A'sa vpraišanja, ki se v tej
zvczi nujno porajajo, tako vprašanje, koliko ta siluacija
omogoča kvaliteten razvoj našega umetniJkega filma, koliko
spodbuja naše filmske ustvarjalce k odprtcmu reševanju
naših perečih problemov, koliko ustvarjalne svobode zago-
tavlja našim filmskim delavcem, koliko je socialistična ena
in druga morala omenjenih družbenih organov, v čem in pred
čim ti sploh varujejo našo socialisiično ureditev, koliko
njihove odločitve sploh prispevajo k družbeno-kritični lismer-
jeoosti našega filnia, njegovi umetniški rasti itd., ti piepu-
ščam v prosto presojo spoštovani bi*alec.

Sam pa naj raje še hitro prikažem ves anahro
nizem te čuvarsike vloge naših družbenih organov.
Meditem ko smo mi vsi prek našega časopisja (dnev-
nega ali tedenskega, zabaraega ali nezabavnega) ta-
korekoč ažurno obveščeni o, odločitvah najrazlič-
nejših filmiskih cenzur po svetu (ki so čestokrat
še pikro komentirane kot malomeščanske morali-
sfcične ipd.), se po dirugi strani lahko pohvalimo, da
o tovrstnih odJočiitvah naših organov na straneh
tega istega tiska še nismo utegntli zasJediti niti
vrstice (izjema velja edino za film Mesto, proti ka-
teremu pa je bil, kakor vemo, sprožen sodni pasto-
pek, tako da je ta primer že na ta način raujno
moTal priti v javnost).

Posebno zanamivo in karakteristično je pri tem
dejstvo, da so Ijudje, ki delujejo v teh organih.
ostaJi ves čas popolnoma anonimni za javnost, zara-
dd česar seveda nihče ne more presojati niti njiho-
vih kvailifikacij in s tem upravičenosti za to vse prej
kot nepomembno odločanje. Tateo je seveda jasno
(čeprav obenem tudi naravnost neverjetno), da \A
organi ne nosijo za svoje odločitve prav nobeneod-
govornosti p,red javnostjo (čeprav odločajo zanjo).

Da je vsa ta tajinstveinost in apriarna pa brez-
ugovorna pravilnost odločanija teh naših vsevedndh
pa nikomur poznanih organov kar najbolj tipičen
znak biroikratizma in zato v popolnem nasprotju z
našimi p'rok:lam>iranimi načsli socialistične dwno-
kracije, je menda vsakomur očitno.

Zato in pa zaradi njihove okorele in kaj malo
peirspekitivne politike odločanja (ki se seveda nujno
odraža tudi na,podobi naše kinematografije, za
katero tako vsi vemo, kakšna je, pa nekolikb manj,
kakšna bi lahiko bila, da ni bilo čisto osebaih ini-
ciativ, ki so jih posamezaii avtorji šele s svojo
skrajno trdovratnostjo uspeli uveljaviti), me obhaja
močno pregrešna misel, da bi bil namreč — name-

-sto da se ti cenzorji še naprej tako vneto trudijo v
svoji skrbi za nas — danes navsezadnje že čas, da
se rnd samj zavzamemo zanje. Nujno potrebno se mi
zdi, da bd jim morali enkrat že poiskati njihovim
kvalifikacijain usbrezno zaposlitev, na njihovo me-
sto pa postaviti tistevOd našiih UTnetnikov, usitvarjal-
cev in kritikov, ki bi jih le-ti na podlagi demokraiič-
nih volitev sami izbra,li iz svojih vrst. S tem bi se
odpravil ta pirikritK in zastareli (pa za nas vse
žaljivi) način odločanja. Obenem pa bi bili glede
svojih odločitev njihovi niti najmanj anonimnl
avtorji v polna meri odgovorni pred javnostjo, saj
bi se ta o njihovih odlooitvah mogla vsak čas
informiratd. In komu drugemu naj bolj zaupamo,
da bQ znal" resnici ločiti seme ad plevela, ozlko poli-
tično propagando od umetniško polnovrednega de-
la, plitko bedastočo od kulturne zabave, kakor ravno
našdm prdznandm umetnikom in kritikom?

Seveda je današnja sibuacija (ko je vse polno
sbrahov tam, kjer ni v resnici ničesar, in ko je res-
nična nevarnost kar najbolj zanemarjena) pravcatd
raj za Otoke in njim podobne genialne produkte.
Zato tudi ni čudno, da so danes tovrstni produkti
pri nas na pohodu. Valiti krivdo zaradi njih izključ-
no na producente in piisariti proti njdm olanike, pa
pri tem seveda brez vsakega haska. Ingo~Paš

De Falla in Martinu
v mariborski Operi

Mariborski gledališki umetniki so nam predstavili
dve novi operni deli, stilno in vsebinsko kontrastni,
vendar prav zaradi tega ujeti v harmonijo prav p o
sebne vrste. Lirična opera »Kratko življenje« špan-
skega skladatelja Manuela de Falle temelji na pevni
rcmantiki španske folklore, medtem ko je Martinu-
jeva opera »Komedija na mostu« (delo je bilo prvot-
no zasnovano kot radijska opera) v glasbeni struk-
turi ujeta v klasicistdčno obliko komične opere, po
svojem karakterju pa je zelo blizu satiri — včasih
celo groteski. Režijsko zamisel Hinka Leskovška —
režiser je v »Kratkem življenju« poudaril predvsem
barvitost orkestralne partiture in poezdje teksta,
v >)Komediji na mostu« pa je rahlo karikiral osebe —
je ustrezno dopolnjevala scena, ki jo je zasnoval
Tošo Primožič.

Kot gostja je v de Fallovi operi »Kratko življenje«
nastopila prvakinja beograjske Opere Valerija Hey-
balova. Usodo mlade, nesrečne ciganke Salud- je
predstavila z mnogo posluha za lirično žalost španske
duše. Njen subtilni odnos do tega lika, toplina glasu
ter nesporno oovladanje pevske tehnike so pomagali
ustvariti zelo impresivno, globoko občuteno podobo
zapuščenega dekleta. Boško Lukeš je bil pevsko in
igralsko preveč neizrazit lik. Morda se je upodobitvi
španskega moškega še najbolj približal Peter Kloc
kot stric Sarvaor. V ostalih vlogah so nastopili še
Adalberta Thumova kot Babica, Zorica Baračeva kot
Carmela, Stanko Colnarič kot Manuel, Karlo Kamu-
ščič kot Pevec ter operni zbor s solistom Milanom
Gcrenškom. Vsekakor je treba omeniti tudi sodelo-
vanje baletnega ansambla (koreograf Iko Otrin), ki
je precej pripomoglo k pravemu španskemu vzdušju.

Skromno dogajanje na meji dveh vojskujočih se
armad zelo natančno karakterizira vsebe v Martinu-
jevi »Komediji na mostu«. Režiserju Hinku Leskov-
šku je uspelo posamezjie like ustrezno karikirati, tako
da je bdla predstava neprisiljeno živahna in posejana
z mnogimi satiričnimi ostmi. Prav tako duhovit in
rafiniran je muzikalni izraz opere, ki se z besedilom
dopolnjuje, zahleva pa predvsem popolno skladnost
pevcev z orkestrom.

Mileva Pertotova je bila kot vaška lepotica Po-
pelka pevsko in igralsko najbolj izrisan lik. Skoraj
enakovredna sta bila Aleksander Boštjančič kot uči-
telj in Bert Rudolf kot žganjar. Igralsko skrbno sta
bila izdelana tudi lika žganjarjeve žene Eve (Adal-
berta Thumova) in Popelkinega zaročenca Johnyja
(Karlo Kamuščič), ki pa zaradi premajhne glasovne
intenzitete nista prišla preveč do izraza. V vlogah
obeh stražarjev in častnika so nastopili Milan Go-
renšek, Danilo Serajnik in Jože Kragelj. Dirigentu
Vladimirju Koblerju, ki je obe operi glasbeno na-
študlral, sicer zlitje pevcev in orkestra v eno ni po-
popolnoma uspelo. bili pa so tudi taki »svetU trenut-
ki«, ki so dokazovali precejšnje sposobnosti mari-
borskega opernega ansambla.

Uprizoritev obeh del pa je še po nečem zanimiva:
mariborska Opera je namreč kot prva v Sloveniji
uprizorila de Fallovo »Kratko življenje« in kot prva
v Jugoslaviji Martinujevo »Komedijo na mostu« —
tcrej le ni vse tako zelo zarjavelo, kakor bi priča-
kcvali po kritikah repertoarne politike mariborske
Opere. . SAŠA KRAIGHER

OSBERT SITWELL

PORAZ
Osbert Sitwell tvori skupaj s sestro dr. Edith in bra-

^om Sachverellom (vsi še živijo in pišejo) zelo zanimivo
trojico v angleški literaturi. Rodili so se proti koncu prejš-
njega stoletja in veljajo s svojimi pesmimi in kot osebno
sti za ekscentrične genije. Osbert Sitwell piše tudi prozo,
zlasti romane in potopise, in je eden najboljših sodobnih
angleških pisateljev. Njegova avtobiografija v petih knji-
gah sodi med najodličnejše angleške primerke te literarne
zvrsti. Tu ga predstavljamo z novelo »Poraz« iz prve sve-
tovne vojne.

Bitka spremeni podobo sveta, posledice poraza in razsula pa so
lahko prvi trenutek neopazne, prav tako kakor oplenjena hiša po-
gosto ne kaže nobene spremembe — razen mrtvih, praznih oken..
Tako je bilo v mestecu Chateau-Vignal, kjer je nekoč vladala tolikšna
plaginja. Vanj sta se zažrla razpad in kaos, a na zunaj se to ni
nikjer poznalo. Skelet mesteca je bil koščen in odporen in njegove
iivo bele ulice so se iztegovale z obeh bregov Loire kakor rebra
8 hrbtenice kakega okostja. Po ozkih alejah so pod nagnjenimi pro-
celji gotskih cerkva slej ko prej škripali tramvaji; trgovine na
edmem širokem bulvarju so se še zmerom bahale z izložbami dra-
gega blaga; v košarah sta se grmadila sadje in zelenjava, segala sta
do kolen starim kmeticam, ki šo ga prodajale pod vročim, žarečim
soncem odprte tržnice, in čeprav mesa, sladkorja in začimb ni bilo
tiobiti, so druge, mlajše kmetice nosile kokoši pod pazduho in
klepetale med sabo nad upirajočo se perjadjo. Pod visokimi drevesi
z bleščečim se listjem, na katerih so sladko cvetele magnolije, velike
m bele kakof skledice za juho v sosednjih sirotišnicah, je v praznem
parku še zmerom sedel slinavi mestni bebec. Edind opazna spre-
tnemba je bila v tem, da so se potepuhi, ki so tukaj običajno spali

•JK>noči, zdaj zatekali v mesto podnevi: to so bili tisti skoraj nespo-
linavni, po rumeneči se travi razmetani kupi cunj, katere je samo

^komaj opazno dihanje izdajalo, da so živi. Ribiči so se še zmerom
Spirali na rečnem bregu z visokim, za ta letni čas prav nepotreb-

^him kamnitnim zidom, in eden ali dva sta stala do kolen v vodi.
TZ>a, glede na to, da je primanjkovalo živeža, jih je prihajalo k reki
jnorda še več in bili so celo še bolj potrpežljivi). Tudi kavarnice so

bile odprte kakor nekdaj, čeprav so se stalni gostje vznemirjali,
ker niso mogli dobiti svojih najljubših pijač. V največji kavarni je
godba, sestavljena iz štirih starcev v smokingih, še zmerom igrala
»Izbor iz Carmen«, Barkarolo in različne valčke, in pevka z rožnato
večerno obleko in s svojirn nevidnim nimbom, povezanim s števil-
nimi diplomami iz mnogih provincialnih glasbenih šol, je slej ko
prej pela Pesem o nakitu iz Fausta in razne priljubljerie arije iz
Puccinijevih oper.

Komaj da je bilo kaj drugače kakor prej; in vendar se je skozi
srenjo pretakal strup poraza — natanko tako kakor kroži strup
skozi človeško telo v njegovi lastni krvi. Zunanja podoba strupa na
tej stopnji, iistrezajoči nezavestnemu stanju bolnika, pretrganemu
z napadi delirija, je bila nekakšna kaotična, brezizrazna mirnost,
nekakšno olajšanje spričo sklenjenega miru, pretrgano zdaj pa zdaj
z nenadnimi krči žolčno protitujega, zlasti protibritanskega čustva.
Toda na zavojevalce se ta ksenofobija ni raztegnila. Trenutno so
na nemške častnike in na nemške vojake gledali celo z določenim
občudovanjem, čudili s.o se njihovemu strogemu, mehaničnenm na-
činu šivljenja in njihovi učinkovitosti in meščanke so jih gledale
bolj radovedno in dlje kakor lastne može; od teh jih je bilo veliko
še zdaj čisto prašnih in so se mrtvo vlačili okrog v skupinah po
dva ali trije, neobriti, tihi, steklenih oči in vlekli cigarete, ki se jim
sploh niso odlepile z ustnic, tudi takrat ne, ko so spregovorili
kakšno besedo.

Bilo je v nedeljo dopoldne. Na terasi v parku, pod rahlim utri-
panjem listov akacije, so običajne nedeljske družinske skupine,
iste nedeljske kombinacije dedov, babič, stncev, tet, starsev
v črnih oblekah, okronane z enim samim, majhnim, bledim otrokom,
brezciljno hodile sem ter tja in strmele tjavdan, in iz Cafe de L'Uni-
vers se je oglašalo znano topo pokanje biljardnih krogel, pomešano
s pridušenim smehom. Alžirskih, maroških in tuniških vojakov, ki
so običajno poživljali prizor, ni bilo nikjer, Za nekaj mizami je
kvartala peščica francoskih vojakov, v kotu pa so sedeli stotnik
francoske armade, deklica, s katero je bil stotnik zaročen, in
njena mati... Nedaleč stran, pri vhodu iz parka, je za običajno
vrsto zelenih zabojčkov z neštetimi zimzelenimi grmički sedel nad
bockom neki nemški častnik; imel je naguban vrat, volovske oči,
monokel in tuniko, pod katero se je po vsem videzu skrivalo precej
okorno telo.

Francoski stotnik ni gledal proti njemu. šele včeraj se je bil
vrnil s fronte. Njegove oči so se ustavljale na dekletu, hčeri dok-
torja Doriena; ta je bila po svoje lepa, toda njena nepogrešljiva
korektnost — to je bil nasledek samostanske vzgoje in podedovanih
meščanskih kreposti njene družine, njena obleka z značilnim fran-
coskim chicom starinskega provincialnega mesta, in njeni skrbno
sfrizirani lasje — vse to ji je dajalo videz omlednosti, izumetničeno

ozaljšane ničevosti, kakor da že celo večnost preparirana, a še
zmerom čaka na življenjske s ve, da bodo prodrli vanjo in obu-
dili življenje v njej. Vendar p I njen nasmeh hiter in živahen in
oči so se ji naglo ogrevale, se t sale praznote in se vnemale.

Stotnikov obraz, občutljiv kljub več odlikovanjern, ki jih je
nosil na prsih, skoraj ženski Kfi žlahtnih potez in izraza, je bil
upadel in izčrpan, zakaj šele ini je bilo tega, kar se je nehal
bojevati, in duša v njem je bik rtva. Vendar mu je dobro dela vez,
ki ga je družila z Estelle, ta 1 sebojni, a neopredeljivi tok naklo-
njenosti, ki je, kakor se je zde mtekal v vsako celico njunih teles
Od mladih let sta bila prijate in njuna poroka je bila že v naj-
zgodnejšem otroštvu dogovorj stvar... Morda Ijubezen, ki ju je
družila, ni bila romantična, to s francoskega stališča je bila ven-
darle Ijubezen. Pri njem je l sestavljena iz čustva, nežnosti in
telesnega poželenja, pri njej p< rasla iz spoštovanja pred njegovo
odločnostjo in pogumom in « tirebe po duševni in telesni preda-
nosti. Bilo mu je Ijubo, da i m odnosu Estelle gleda kvišku
k njemu, in odleglo mu je, K e spoznal, da je po vsem, kar se
je bilo zgodilo, to čustvo osta espremenjeno... Vedel pa je tudi,
da si to zasluži, saj ni bil kršen strahopetec in je vztrajal
tam, kjer so se cele množice p mnih mož pognale v beg.

Zavedal se je — in Estelk znala tako narediti, da se je tega
zavedel — , da njihov poraz t spoštovanja pred njegovim pogu-
mom, kakor tudi poguma sam ni niti malo prizadel... »Poraz«...
Najbrž je bila' kriva utrujeru da so mu med zvenečimi stavki
Delibesove baletne glasbe pri nele v ušesa besede »poraz«, »po-
raz«, »poraz«, in pred sabo je merom videl — kakor jih bo videl
vse večne čase, je pomislil — dizajoče se oborožene kolone, tiste
orjaške, brezčutne stroje, ki s( valili in grmeli naprej s hitrostjo,
kakršne ni bil mogel pričako i noben Francoz, še vedno jih je
lahko videl, slišal, kako drob glave vojakov kakor orehe, ki jih
stares pod peto, videl je v sti t sključene, kipeče valove Ijudstva
na cestah, videl hišno opravo i samokolnicah in cizah, ure in
kovčke ih vaze, skrite pod na_ jšo žimnico, da bi bile bolje zava-
rovane, videl starke in bolm ki so jih bili pustili na cesti in
so popadali v jarke pod zad ivimi, zaprašenimi živimi mejami,
slišal približajoče neusmiljeno menje in šklepetajoči ogenj strojnic
s strmoglavcev, ki so rojili n gručami civilnega prebivalstva ter
jih razganjali in spet zganjal la kupe, ko so v sramotni opravi
prahu — kakor da se hočejo i b zavarovati — tekali sem ter tja.

Taki prizori in glasovi so u bili za zdaj še resničnejši od
srebme perspektive visokih, JJ 'htevajočih topolov in tekoče reke,
njenih hladnih otočkov z vrbo\ n in tamarisko, razmetanih po vodi
kot košare perja, na katerih j \daj počival njegov pogled, in niso
se umakmli niti takrat, ko je v jasne in umirjene rjave globine
Estellinih oči.

Mora se delati, da je še zmerom tak kot nekoč, drugače bo pre-
več prepadena... Toda v sebi je vedel, da se je spremenil, in z njim
ves svet, in zaželel si je, da godba ne bi kar naprej igrala starih,
veselih napevov pokopanega življenja; ti napevi so obujali, kar je
nekoč Ijubil... »Poraz«... In vendar so bila s tem povezana prijetna
pričakovanja, četudi zagrenjena s sr&moto leta. Vojna, slaba vojna,
slabo začeta vojria, se je končala. Njegovih vojakov ne bodo nič več
pobijali. Predvsem pa je važno to, da za njegovo poroko, katero so
doslej odlašali, najprej zavoljo predhodne gospodarske krize, potem
zaradi vojne, tako rekoč ni bilo nobenih ovir več, njeni starši niso
imeli nič proti. In njuna stara Ijubezen je bila trdna kot nekdaj...
A ta trenutek si je skoraj želel, da bi tista vrsta Ijubezni, ki ji jo
je bral y očeh, da bi se tisto spoštovanje pred človekom, ki je po-
gumen in ki zna poveljevati, končalo, in bi ga zamenjalo kako drugo
sorodno, a bolj upravičeno čustvo; kaj je namreč zdaj koritsila hra-
brost — proti tem oboroženim gmotam? Kako bi se moglo meso
meriti z šelezom?

Medtem je bil njun pogovor sicer nepovezan, a na zunaj prav
vesel. Varovala sta se, da nista omenjala vojne, in sta se dražila in
zbadala kakor katerikoli mlad par v normalnih razmerah. Preudarja-
la sta, kako bosta živela po poroki, in kakor da sta za trenutek poza-
bila, da je z njima tudi mati; potem sta se na lepem spomnila in
skušala to popraviti. Vsi trije so pazili, da peciva in tisane — zakaj
kave ni bilo dobiti — ne bi prehitro pospravilL

»Ne pozabi, da bom zdaj moral najti kako zaposlitev,« je rekel
stotnik, »ko ne bom več v vojski. Vsako jutro bom moral vstajati
in hoditi v službo in verjetno bom ves nataknjen, ker tega nisem
vajen... In ti boš morala vse pripraviti, medtem ko bom zdoma,
potem pa iti na sprehod z mano, da se bom naužil čistega zraka.
Včasih pa se bom pripeljal s tramvajem, da bom prej pri tebi, in
tako se bom kmalu postaral in se zredil« (Opazil je, da se ji je obraz
zmračil, ko ji je rekel, da ne bo več v vojski. Gotovo še ni v celoti
dojela dejstva, da je francoska armada v razpadu.) »In vsak dan
bom večerjal s tabo in z Maman,« je nadaljeval, tako da je pri-
tegnil tudi njo v pogovor, »a že vnaprej povem, da bom zelo sitnaril,
če mi ne bosta skuhali tistega, kar rad jem.«

(V glavi so mu bobnele besede »poraz«, »poraz«, »PORAZ«,
kakor glasovi približajočih se kolon nemških tankov.J

»Kaj pa jaz?« je vprašala Estelle. »Zdaj se mi boš moral ves
posvetiti in prihajati zgodaj domov, tako da boš pri meni. če pustiš
svoj regirnent, se ne boš mogel več izgovarjati, da si bil ,dežu-
rnV, ali da si moral večerjati v častniški menzi... Takim in drugač-
rdm izgovorom je dokončno odklenkalo.«

čutil je, da je njun pogovor tako nepomemben. Kakor ves
prizor, je bilo tudi to nekako čudno na površju, brez senc ali pod-
tonov.

Sonce se je zlatilo skozi listje akacije, kot da jih poušiva, in
bogato legalo na obraze okrog njih. ženska v rožnati večerni obleki
je med hrupnim odobravanjem odpela svojo pesem in izza miz sta
prikipela pogovor in smeh.

Nato se je zopet oglasila godba; tokrat so zaigrali valček »Wie-
ner Wald« Johanna Straussa... Komaj da je bil še kak stol prazen.
Frišlo je četvero. petero vojakov, blizu vhoda, pri katerem je sedel
nemški častnik. Stopili so mimo njega in se približevali stotniku.
Noge so komaj vlekli za seboj. Bili so skuštrani, umazani, zanemar-
jeni. Glasno so govorili in kadili cigarete.

Prepoznal jih je. Ti možje so dolgo služili pod njegovim povelj-
stom, a zdaj so se topo zagledali vanj, brez pozdrava, in odklafe-
drali mimo njega k neki mizi na drugi strani. Bili so hrupni, toda
v očeh se jim je bralo, da so ob vso voljo razen neke nove želje
po napadalnosti, nesramnosti, predrznosti. (»Poraz« — to je bil
poraz.)

Odvrnil je pogled, vendar se z očmi ni zaustavil na Estelli,
ampak jih je uprl v daljavo, kjer je ob robu ločja in razcvetelih
šopov perunik žuborela voda...

Toda tedaj je nenadoma vdrl v to neki grleni glas in ga prisilil,
da mu je prisluhnil.

Pogovor pri sosednjih mizah je zamrl. Le natakarji so brez po-
stanka izvajali svoje ekvilibristične spretnosti: uravnovešenih rok,
s pladnji visoko nad glavami gostov, čisto tako kakor žonglerji.

Glas je prihajal od nemškega častnika. Klical je vojake in jim
dajal znamenja. Stotnikove vojake.

Kako so se mahoma umirili! Njihova ponarejena napadalnost
je uplahnila in strmjino so se vrnili v vrsti ter salutirali tujcu, kot
jim je ukazal.

»Zdaj pa se vrnite in salutirajte še vašemu stotniku,« je nada-
Ijeval sovražnik v svoji nerazločni, polomljeni francoščini.

Možje so kot ovce storili, kar jim je bilo ukazano... Stotnik jim
je vrnil pozdrav kot po navadi, brezbrižno, kakor da je popolnoma
miren, in njegovi vojaki s.o se vrnili za mizo... Poraz. Poraz. To je
bil Poraz. Svet okrog njega je ležal v razvalinah. V preblisku ga je
obšlo spoznanje, da bo v njegovem življenju odslej vse drugače.
Ta dogodek je spremenil Estellin p&gled nanj in že se je izoblikoval
njen novi odnos, poti nazaj ni bilo več: bilo je končano. Tega se
je zavedal, to je čutil globko v sebi. Vez se je pretrgala. Zdaj se ne
bosta nikdar poročila, kot da bi bil za Estelle ves pogum izpuhtel
iz njega. Njegova možatost se je razblinila tako zanjo kakor zanj,
razbil jo je bil okorni ali — kdo ve? — okrutni kompliment zma-
govalca... Toda bil je trnden, tako truden, da ga je komajda priza-
delo. To je bil konec. Prevedel JOŽE FISTROVIč

I'3fi7Str-

Seveda je kaj ma!o zveseljivo taikšno početje,
ki je brez uspeha, in zi brez smdsla. Seveda pa je
še dvakjflff manj razve ivo takrat, ko se njegove
jalovostd že vnaprej z claš. In ko se sedaj pri-
pravlijam k pdsanju t članka, sem popolnoma
utemeljeno prepričan ( najbrž tudi ti, spoštovani
bralec), da bo to mo, »očetje enako Sizifovemu.
Zakaj o naših filmsfci oprodukcijah in njihavih
produiktih je bilo že n j let sem napisanih v re-
vialnem tistou in dnevi t časopisju toliko člankov
in kritičnih pripomb, ( e vsako nadaljnje pisanje
o tej dejavnosti našil roducentskih hiš postaJo

" danes nujno le pogre je že napisanih in obče
znanih ugotovitev, pre nje tovrstndh člamkov pa
prazno tratenje časa. I tvo je, da je vse to pdsa-
nje rodilo prav toliko ?eha, kot ga more roditi
setev na karnnu Naši oducentd še vedno enako
kot prej sklepajo pogo z inoz-emskimi partnerji,
katerih sloves je vse p kot ugoden. Pri tem sne-
maijo z njimi filme po edlogah, ki naj s preizku-
šenimi in kar se da c< timi triki zagotovijo filrnu
dobiček, pa je zaradi ove klavrnosti že vnaprej
izključena ne le vsak metniška vrednost filma,
temve€ tudi njigov i ercialni uspeh. Posledice
tega so znane. Toda i te nati številna opozorila
ne preprečujejo naši producentom, da ne bi
še naprej krmarili SAI koprodiikcijske barke v
tej stari in kaj malc »odbudni smeri. Temu v
pctrditev in meni v dc je tudi njihova najnovej-
ša tovrstna staritev O i. Vse kaže torej, da gle-
dajo naši producenti se to kritično pisanje s
skrajno neodgovomo ssnostjo. Pisati še naprej
v takšni situaciji pa i in mislim, da se tu stri-
njamo, isti smisel, kafn govoriti gluhou.

Tafco se seveda ne n ustavljal ob Otokih (te
so o.d!k;ondli že drugi ojim se, da, kot že toliko-
krat pcej, brezuspešno mveč naj md bo namesto
tega raje dovoljeno n iko pobrskati za koreni-
nami te situacije, kd < iljuje danes producentom
to njihovo neodgovorn »oslovanije in jim celo
jamči, da jdh zaradi n ne bodo doletele nobene
posledice. To vprašanji i namreč še prav posebno
zanima zato, ker danes fcor vsd dobro vemo, naša
d'ružba (ali če hočete, ra) še vedno s čuječnost-
jo stražarja socialdzma l socialističnega razvoja
skrbno bdi nad oelotn ašo umetaiiško tvornostjo.
Pri tem bi bilo seveda iravnost paradoksailno po-
misldtd, da je fdlm uš< aiemu vestnemu stražar-
skemu očesu, ko je vej ravno film zaradi svojih
posebnih lastnosti od h umetnostd najbolj zani-
miv za državo.

No, da ne bi bdl k<J b tem kaj preveč zasikrb-
lijen, naj kar takoj prif lim, da je naš strah pred
tem paradoksom popol ia odveč. Saj nam je zna-
no, da so v naših prod tekih hišah pirisotni dmž-
beni organi. Po dirugi ani pa je sičer nsikoliko
manj znano, pa zato eoo resnično, da obstaja
poleg teh pri nas še fi ca cenaura. Tako smo po-
vprečni abčani in obii fdci kina vsekakor dobro
zavarovani pred vsakin mom, ki ne bi bal v skla-
du z našo socialističn fcelnostjo, etilko, estetiko
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ZGODBA

VASKU
Zgodba o Vasku francoskega avtorja
libanonskega porekla se v nekem
smislu navezuje na polpreteklo fira-
didjo Claudela in Giraudouxa, če-
prav je njen odklon od konvendj
meščanske poetične dramatike sko-

rojda popoln

Korenine tragične poezije globoko po-
ganjajo v absurdno irealnost možnosti, v
šarm minljivega, neoprijemljivega sna o
sreči, v večno razklani paraleli človekove-
ga najbolj spontano, bizarno intimncga
in konkretno, družbenega pogojenega bi
vanja.

Če je res, da se v delih Georgesa
Schehadeja oglaša nota resnične poezije, ki
v svojem dramatičnem vrelišču vzkipi v
lirično mitologijo neke stvarnosti, potem
je brez dvoma res, da se pesnikovo fto-
tenje v svojem odsevu v naši zavesti pre-
oblikuje v grenko podoživljanje najih
lastnih trenutkov usodne nemoči, brez-
pomembnosti, smešnosti in krhkosti.

Preko kategorije razvrednotenega razv-
ma uspeva Schehadeju vzpostaviti nepo-
sreden odnos z gledalcem in ga brez pc-
sebnih predpriprav soočiti z dramsko si-
tuacijo, v kateri se nenavadno, fantaslič-
no in metafizično svobodno meša z real-
nim, vsakdanjim in znanim ter se isto-
časno razvija v osmišljen problem na-
šega časa. Po vsebinski plati je Zgodba
o Vasku oster, angažiran tekst, satira na
vojno in svet militarizma. Smrt straho-
petnega, mesečnega, naivnega, 'malce ome-
jenega junaka, ki se prostovoljno odloči
za kvaziherojsko smrt, ni le zadovoljeva-
nje s prikazom absurdnosti tega sveta,
temveč tudi njegova obsodba.

Razlika med pošastnim, grozljivim sve-
tom Becketta — obljudenim z infra člo~
veškimi bitji, ki izmenjavajo presunljive
besede, krike režanja, od katerih nam
je slabo — tem obelodanjenjem nekega ne-
bivanja izven literature, izven vsega in
svetom Schehadeja, ki nas opozarja in
svari pred istimi perspektivami z melan-
holično nežno poezijo, včasih presunljivo,
nikoli pa prisiljeno ali zlagano je dovolj
zgovorna. Schehade se ne obrača na
utrUjenega gledalca, ki ga je treba pomi-
riti in razvedriti ter ga nato ob pravem
času vzbuditi z injekcijo spretno dozira-
nih dražil, temveč na gledalca, ki je do-
volj dovzeten za uživanje v nepričakova-
ni in nenadni odtujitvi.

Tekoč, subtilen dialog Schehadeja, fci od
časa do časa zablesti in se sprevrže v si-
jajne bravure, zna biti tudi dolgove^en
in malce dolgočasen. Osnovna napaka si-
cer izredno sveže delujočega teksta je
neka stilna neuravnovešenost, neko pre-
malo prebavljeno sorazmerje med poezijo-
in grotesko, ki ga tudi Ijubljanska pred-
stava ni znala pregnesti v popolnoma ce-
lovito gledališko doživetje.

Scena Melite Vovkove, Svete Jovanooi-
ča in L oša Vagaje je v svoji podpov-
prečni nedomiselnosti veliko pripoviogla
k temu, da je ta stilna neenotnost tu.li
po vizualni plati prišla do svojega ekla-
tantnega izraza. Kostumi Mije Jarčeve ?o
edini organizirali ta resnični svet izm.iš-
Ijotin v neko organsko osmišljeno ce-
loto. Od igralskih stvaritev bi poleg so-
lidnega P. Bibiča (VaskoJ in zmerno šar-
mantne M. Potokarjeve (Marjetica) kazalo
omeniti še z izrednim občutkom izpoln-e-
ne figure B. Miklavca (Cezar), A. Kurenta
(Mirador) in A. Valiča (Major- Bonnst).

DUSAN JOVANOVIC

SIHAMUM^M^Č-:

v eprav je že nekoliko pozno in na prvi pogled ni aktu-
• • alno, bi spregovoril nekaj besed o tej mariborski
W kipiarski pridobitvi. Spomenik namreč še stoji in nas

tako vsak dan opozarja nase.
Oglejmo si ta čudež kiparskega dela: na nizkem pod-

stavku je razvrščena v krogu skupina figur, ki menda pred-
stavljajo slovensko zgodovino. Iz tega kroga, se pravi, iz
slovenske zgodovine, se dviga osem drogov, nanje pa je
pritrjena ogromna granitna klada s Kidričevim reliefnim
portretom.

2e na prvi pogled deluje spomenik neenotno, delno za-
radi materiala (nemogoče razmerje med granitom in bro-
nom) in razvrstitve mas, zlasti pa zaradi neenotnega likov-
nega koncepta. Spodnji del, ki je v materialu in tudi stilno
(če pojmujemo stil zgodovinsko) vsaj za silo enoten, je
Še vedno konglomerat neprebavljenih tujih vplivov (oseb-
nih, individualnih stilov). Najprej opazimo likovne ele-
mente Moora (značilna deformacija nekaterih glav) in
Zadkina (noge s karakterističnimi izrastki in okenske
rešetke v prsih), le da so tu nefunkcfonalno porab-
Ijeni. Pri obeh kiparjih imajo ti elementi svoj pomen, brez-
up pri Mooru, pri Zadkinu pa obup, bolečino (rešetke) in
napor. upornost itn. (futuristično oblikovane noge). Zad-
kinove figure so skoraj vedno v napornem gibanju, ki opra-
vičuje takšno oblikovanje udov. Batičeve figure so navadno
mirne, njihovi gibi pa ležerni. Vse to kaže, da kipar pomena

KIDRIČEV
SPOMENIK
V
MARIBORU
prevzetih elementov .ni razumel in se zdi, da morajo že
sami po sebi prispevati k modernosti plastike. To pa ne
poraeni nič drugega, kot da je za Batiča moderno sinonim
za modno.

V javnosti precej razširjena interpretacija spomenika
pravi, da se Kidrič tu dviga nad slovensko zgodovino. Tak-
šne vrste interpretacije z delom nimajo nobene dejanske
zveze in so pri kakršnikoli umetnosti odveč. To je deklara-
cija, ne pa vsebina. S popolnoma enako pravico bi lahko
postavil na podstavek kaj drugega.

Da pa je Batič samo deklarativno mislil, in da je nje-
govo delo slaba obrt, nas kip sam prepriča. če ne vemo za
omenjeno interpretacijo in če ne poznamo Kidriča, nam
spomenik ne pove nič drugega, kot da kazi bližnjo okcf-
lico. Pravzaprav bi ga lahko imenovali spomenik slabemu
okusu.

Kako pa je sploh prišlo do naročila? Najprej so razpi-
sali natečaj, sodelovalo je nekaj kiparjev in, bogu bodi
potoženo, vsi prispevki so bili slabi. Seveda ima slaba kva-
liteta svoje vzroke in prav gotovo niso vsega krivi samo
kiparji. Natečaj je imel namreč predpis: Kidričev portret
(spomenik ni apriori portret). Seveda je popolnoma nesmi-
selno in estetskemu rezultatu škodljivo takšno usklajeva-
nje dveh tako različnih konceptov, kot je stilizacija sodob-
nih slovenskih kiparjev in akademsko realistični portret.
Batič je dobil naročilo naknadno, po končanem natečaju.
Zdi se mi, d# Batičev spomenik ni veliko boljši od nagra-
jenih osnutkov. To je zelo slab spomenik in slabih spome-
nikov (to je samo moje mnenje) sploh ni treba postavljati.
Človek ima nehote vtis, da je denar za spomenik bil in da
ga je bilo treba za vsako ceno porabiti, po drugi strani pa
skoraj vse kulturne institucije v istem kraju životarijo z
minimalnimi sredstvi, precej manjšimi, kot so jih porabili
za spomenik.

Braco Rotar

GLOSA

Morda tudi drugače
Kaj, ko bj vso stvar malo obrnili in

si jo ogledali tudi z druge strani? Le-
po in prav je, da se je več obiskoval-
cev naših kinodvoran oglasilo in prito-
žilo v dnevnem časopisju (Pisma bral-
cev) ob filmu Ljubimca iz Teruela,
ker so jih z opazkami in vzklikanjem
in smehom razjezili nekateri »objest-
neži« iii »razgrajači«. Zdi se, da so v
navalu srtla, ko so pisali, samo dvig-
nili zapornice ogorčenju, ki jih je ti-
ščalo, ker jim je roko vodila želja, da
si dajo duška in se pttmirijo. Torej se
ni čuditi, da so nekatera druga vpraša-
nja od teh »objcstnežih« in »nesram-
nežih ostala nenačeta.

Dejstvo, da se tned filmskim občin-
stvom med predvajanjem zahtevnej-
ših stvaritev pri nas skoraj redno med
vsako p"fredstavo pojavljajo ekscesi, sa-
mo po sebi ni toliko zanimivo, kakor
pa, če ga povežemo z dolgoletnim ne-
odgovomim zanemarjanjem in zapo-
stavljanjem »umetniškib — resnih« fil-
mov na rovaš »zabavnih — lahkih« fil-
mov. Spregovoriti o tem nikakor ni ne
lahka in ne hvaležna naloga. Dolga vr-
sta naglavnih grehov naše filmske pro-
dukcije (Vesna II, Družinski dnevnik,
Naš avto, fazi šeki. snima se in še
lepo število drugih naših »veselih ko-
medij«, pa vrsta naših filmov z vojno
tematiko v stilu kavbojk m tudi ne-
kaj kriminalnega žanra), naše 1'ilmske
koprodukcije (Karolina reška, Otoki
itd., da raje ne začnem pedantno raz-
grinjati ta kup umazanega perila) in
naše filmske distribucije, ki je uvaža-
la »komercialne filme in za vsakim vo
galom s kričečimi, na primitivnc nago
ne preračunanimi lepaki ponuja!a svo-
jo zaudarjajočo dušno hrano, je zapu-
stila posledicc, ki jih filmska vzgoja

na štolah ne riiore edpraviti (ker je ge-
neracija, ki je v mladosti prejela naj-
več injekcij »lahkega filma«, že iz šol),
ki jih naši publicisti in kritiki ne mo-
rejo kakor po čudežu odpihniti in ka-
tere bo naša bodoča kopradukcijska in
distribucijska filmska politika (?) lah-
ko le v daljšem obdobju izgladila. Ne-
dvomm) so izpadi »objestnežev« ena od
oblik, v katerib se te posledice kažejo.
Vso krivdo valiti na naše produkcijske
hiše in distribucijska podjetja bi po-
menilo izkrivljati resnico, kajti njiho-
vega dela ne moremo trgati od kom-
pleksnega procesa demokratizacije na-
šega družbenega življenja, od celotne
kulturne ppoUtike na področju filma,
od posegtiv birokracije in njenih inte-
resov itd., kajti v praksi se je vse
opredmetilo v raznih »instrumentih« in
»mentalitetah«, rodilo pa sadove naj-
plitvejše plaže primitivnih špekulantov
in komercialistov. Čemu je naša film-x

ska produkcija skoraj dvajset let po os-
voboditvi še zmerom v plenicah in ju-
goslovanski igrani film domačemu in
tujemu občinstvu bolj ali manj nezani-
miv, čeprav smo za posamezne filme
odšteli veg sto milijonske zneske, je
več ali manj jasno. Dokler bo pri nas
film industrija, drugače tudi ne more
biti.

Zdi se. da k sreči porazni deficiti v
blagajnah sitijo k razmišljanju. Ko bi
teh ne bilo, ko bi sc naše občinstvo
kulturno ne osveščalo in ne bi postav-
ljalo višjih kriterijev (kar je prinesel-
stihijski razvoj), koga bi ob polnih
blagajnah skrbela kulturna, prav plove-
ška pohabljenost neosveščene množi-
ce? Mislim, da odgovor ni lahek.

Najbolj razgrajajo med filmskimi
predstavami tisti mladi ljudje, ki so

šli v uk ali po končani šoli v tovarno.
Gotovo pa je, da tudi srednješolci in
študenti marsikdaj pokažejo svojo ne-
kulturnost. Vendar pomeni stopnja
kultume izobrazbe vajeniške in delav-
ske mladine veliko težji, na videz sko-
raj nerešljiv problem. Nikakor ga ne
bomo rešili z ogorčenimi protesti ali
predlogi, naj se v eni izmed kinodvo-
ran predvajajo zgolj umetiiiški filmi, ki
jih »objestneži« ne bi hodill gledat, ker
bi raje obiskovali ostale kinodvorane,
kjer bi predvajali »zabavne« fibne. Ta-
ko stališče je egoistično in nima prav
nič skupnega s socialističtiim angažira-
nim človekom. Taka stališča so najne^
varnejša, ker so videti na prvj pogled
razumna in upravičena: v skrbi za . . . je
treba itd. Da so bili ti »razgrajači« že
odrinjeni od skoraj sleherne kulturne
izobrazbe, ne bi utemeljeval in dokazo-
val. — Zdaj pa naj bi jih enostavno
odvrgli in jih ozmerjali za »nekulturne.
že«, jim mačehovsko rezali kulturo in
toliko da ne prepovedali vstop v dvora-
no k ogledu umetniških filmov — v
kulturni hram. ki je samo za tiste, ki
so in ki imajo . . .

Poraja se mi vprašanje: zakaj ne vr-
timo v vseh kinematografih dobrib fil-
mov? Zakaj nas je treba kar naprej pi-
tati s plažo? Ker so dobri filmi pre-
dragi? (Kako dragi so superspektakli,
ki jih uvažamo. So bili npr. »štirje
jezdeci Apokalipse« poceni film?) Ali je
res tako škoda denarja za umetnost?
Za kulturni dvig naših ljudi? Da bi bilo
manj Dizdarevičev in Berišev, duhovne
revščine skomercializiranega in zavto-
matiziranega človeka visokega standar-
da? Razmišljam, skomigam z rameni
in ne vem.

Boris Paš
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IZOBRAŽEVANJE V AZIJI

IZOBRAZEVANJEIN EKONOMSKI
RAZVOJ

Izobraževanje je izredno pomembno za
tiste azijske dežele, lci težijo za nenehnim
napredkom. Danes predstavlja nizek izobra-
ževalni nivo v Aziji resno oviro, ki pa je
ni mogoče v nekaj letih odstraniti. Za
najboljši primer dežele, ki je z izobraže-
vanjem pospešila svoj gospodarski razvoj,
navajajo mnogi ekonomisti Japonsko in
Sovjetsko zvezo. Povezanost izobraževanja
z ekonomsko rastjo poudarjajo besede
ameriškega ekonomista Simona Kuznetsa,
ki pravi, da ekonomska razvitost (npr. in-
dustrijskih dežel) ne pomeni samo obsega
fizičnega materiala, temveč tudi obseg izo-
braževalnih institucij in splošno izobraže-
valnega nivoja prebivalstva v celoti.

Da bomo bolje razumeli vlogo izobraže-
vanja v Aziji (velja pa tudi za ostala nera-
zvita področja v Afriki in Latinski Ame-
riki), si moramo najprej ogledati »začara-
ni krog revščine«. Profesor Rognar Nurske
pravi o njem tole: »Pojem predstavlja
krožni položaj sil, ki delujejo v tem smi-
slu, da puščajo deželo takšno kot je —
revno. Azijski človek je npr. podhranjen,
posledica tega je zmanjšana delovna spo-
sobnost in zato majhen zaslužek, kar po-
meni revščino, lakoto . . . Skratka, dežela
je revna, ker je revna.« Neki popotnik, ki
je potoval po Aziji, je napisal v beležmico:
»Na robu Dake, prestolnice Vzhodnega Pa-
kistana, sem videl sestradane otroke z na-
pihnjenimi trebuščki. ždeli so in strmeli
predse. Drobcena bitja ne vedo, kaj je
smeh, v njihovih črnih očeh se je iskra
mladosti izgublla v motnem soju, v košče-
nih telescih pa je zamrla otroška živah-
nost.«

»Začarani krog« nam dovolj jasno pove,
da bo predvsem izobraževanje, ki porne-
ni higieno, napredne poljedelske ukrepe,
boljšo organizacijo dela in moderno in-
dustrijsko tehniko, rešilo fco »začaranost«
oziroma rešdtev iz ekonom&ke zaostalosti.

NACRTNO IZOBRAŽEVANJE
Poudarek, ki ga daje Azija izobraževa-

nju kot činitelju ekonomskega napredka,
je razviden že iz tega, da so bila organizi-
rana mnoga srečanja na nacionalnih in
regionalnih nivojih, ki so obravnavala pro-
bleme načrtnega izabraževanja. Pri pro-
učevanju tega prablema so se ukvarjali
zlasti s treml aspekti:

1. investicije v izobraževanje v primerja-
vi s kapitalnimi investicijami;

2. primarni pomen izobraževanja;
3. sistem izobraževanja;
Regionalni simpozij leta 1962 v New Del-

hiju, ki ga je pripravil UNESCO, je
azijskim deželam priporočil, naj dajo
prednost znanstvenemu izobraževanju in
šolanju osebja za programiranje sistema-
tičnega izobraževanja. Na simpoziju so
prikazali tudi razmerje stroškov za osnov-
no, srednje in visoko šolanje. V Zahodni
Evropi je razmerje 70:20:10, v ZDA ifl
SZ 60:25:15, na Japonskem 65:20:15. V
ostalli Aziji (brez Japonske) je razmer-
je izredno slabo na račun srednjega in vi-
sokega šolanja. Na naslednjem sestanku v
Karačiju so si udeleženke zadale nalogo
(t.i. »Karachi Plan«), da do leta 1970 omo-
gočijo svojemu prebivalstvu splošno in
brezplačno osnovno šolanje.

V Aziji obiskuje srednje šole le približ-

no 4—5 odstotkov vseh tistih, ki so za-
ključili osnovno šolanje. Ta številka je iz-
redno skromna v primerjavi z industrij-
sko razvitimi državami, kjer presega 50
odstotkov. V Aziji je izjema le Indija z
20 odstotki.

Sistem izobraževanja v Aziji še vedno
temelji na sistemu, ki že dolgo časa ne
ustreza sedanjemu stanju v svetu. Ta si-
stem daje premalo poudarka študiju nara-
voslovnih ved. Medtem ko je leta 1955 v
Zahodni Evropi 31 odstotkov vseh študen-
tov vpisanih na naravoslovnih fakultetah,
je odstotek vpisanih v Aziji znašal 16! Raz-
merje je absurdno; azijskim deželam, ki si
šele ustvarjajo industrijsko-tehnično osno-
vo, primanjkuje prav tehničnih kadrov.

S PLENUMA REPUBLIŠKEGA CEHTRA KLUBOV OZN

Strokovnejša zunanjepolitična predavanja
Pred katkim je bil v prostorih društva

OZN plenum republiškega centra kltobov
OZN". V uvodnem referatu je govoril o de-

lu novoustanovljenega Univ&rzitetnega cen-
tra. To je nova institucija, katere delo ob-
sega papidarizacijo klubov Orgmizacije
zdrušenih narodov po fakultetah.

Do novembra 1963 je republiški center
OZN nklfučeval le klube, organizirane med
srednfešolsko in delavsko mladino, med-
tem ko so študentje imeli le občasna pre-
davanja svobodnih kateder. Novembra 1963
je bil na iniciativo študentov ustanovljen
tnedfakultetni klub OZN. Na ustanovnem
sestanku je bil izvoljen odbor kluba, ki
naj bi koordiniral delo na zunaniepolitič-
nem področju na posameznih fakultetah.
Medfakuletetni klub OZN je v teh nekaj
mesecih obstoja prerastel oJcvire svoje de-
javnosti, zaradi česar je plenum upraviče-
no sprejel predlog medfakultetnega klu-
ba, da se preimenufe v Univerzitetni center.

Naj naštejemo del mednarodne dejavno-
sti republiškega cektra, katero je do sedaj
vodila srednješolska in delavska mladina.

Republiški center je lani v izredno krat-
kemčasu navezai stike in izmenjal izkuš-
nje s podobnimi orgmizacijami v inozem-
stvu. Tako je preteklo leto obiskal Ljub-
lj<mo predsednik ameriškega centralnega
komiteja Gary Marshall. Na mednarodno
študmtsko srečanje pa je prišel Per Lach-
man, predsednik danske študentske orga-
nizacije OZN. Na temelfu dogovorov med
švedsko in jugoslovansko UNSA fmedna-
rodnd kratica za študensko organizacijo, ki
s« vikvarja s problemi OZN — Unlted Na-
tions Student Association) pa so izmenjali
petčlansko delegacijo v okviru 14-dneme
turneje v vsaki deželi.

V nenehnem porastu mednarodnih stikov

se je pokazala potreba po študentski insti-
tuciji, ki bo na mednarodnih študentskih
srečanjih OZN ekvivalentna tujim delega-
cijam- Univerzitetni center si je zadal zela
obsežne naloge. Z njegovo pomočjc bodo
laže in strokovneje pripravili zunanjepoli-
tična predavanja. In še nekaj; klasično ob-
liko predavanj naj bi nadomesthli krogi
diskutantov, kar bo nedvomno zanimivejši
tn uspešnefši način rasprauljanja v zuna-
njepolitičnih problemih. Prav zaradi te
spontanosti je pričaikovati, da se bo krog
študentov, ki bodo razpravljali o medna-
rodnih gospodarskih in političnih proble-
mih, močno povečal. Tudi študij tujih je-
zikov je izredno važna in koristna dejav-
nost današnjega študenta, ki pa je močno
zanemarjena. Danes si skoraj ne moremo
predstauljati strokovnjaka, ki ne bi obvla-
dal vsaj enega tujega jezika. žal pa fe šte-
vilo strokovnjakov, ki govore kak tvj jezik,
porazno. Danes si ne moremb predstavlj iti
npr. kmetijskega strokovnjaika, ki ne bi
poznal mednarodne organizacije za kme-
tijstvo FAO. In vendar taki strokovnjaki
niso redki.

, študiranje posameznih gospodarskih
strok, ki so razdeljene po fakultetah, so
glavna naloga Univerzitetnega centra. štu-
di} problemov mednarodnega gospodarske-
ga položaja in njihovo urefanje na osnovi
načel OZN je velika in odgovorna naloga
neke institucije, še posebej pa take, ki dete
z bodočimi strokavniaki. če pridcbimo
mladega čloueka za humane ide e Organi-
zacije združenih narodav, srno ga prido-
bbli za naslednjih 30 ali več let, kar je mo-
čan faktor v mednarodni borbi za mir in
sodelovanje.

FRANCUA:

Segni iii
fritncoski
študentje

Študentje filaloške takultete Sorbon-
ne bodo bojkotirali obisk italijanske-
ga predsednika Segnija. V svojem
pismu so se študentje opravičili itali-
janskemu predsedniku in obrazložili,
da ta bojkot ni nikakor uperjen proti
njegovemu obisku, temveč je protest
proti izredno slabemu stanju zgradb,
v katerih študirajo. »Ne moremo vas
sprejeti v ruševinah«, so med drugim
napisali v svojem pismu.

Odvzete
diplome

9$ti*okovnjakom'
Po besedah prvega sekretarja CK

komsomola Sergeja Paviova sklepamo,
da so v Sovjetski zvezi pričeli posvečati
veliko pozornost mladim agronomom,
zoologom in vetervnarjem. Gre za Ijudi,
ki ne delajo v gospodarstvu in jih že-
lijo usmeriti v kolhoze in sovhoze. V
januarju se je za dela v kolhozih priia-
vilo ite več kot 1000 mladih strokoV'
njakov.

Na nedavnem plenumu CK KPSZ je
Pavlov dejal, da se CK zveznega lenirv-
skega komsomola strinja in podpiira
predloge mladine Baškirije, Moldavije
in Litve, ki zahtevaio odvzem di-
plom tistim strokovnjakom, ki se iz-
mikajo delu v svoji stroki. Razen tega
v svojem predlogu zahtevajo še uve-
liavitev zakona, ki bi prepovedal zovo-
slitev strokovnjakov v gospodarski pa-
nogi, za katero nimajo kvalifikacije.

ŠVEDSKA:

Demonstracije
proti rasni
diskriminaciji

Mladina Stockholma in Gdteborga je
21. februarja demostrirala proti rasni
diskrinmnaciji v Južnoafraški repoibliki.
Demon&tTainiti so se zbrali pred diplo
matskim predstavništvom Južnoafriške
repubiiike in zahtevali od Vlade te re-
publike takojšnjo prekindtev politdka
rasne di&kriminacije. Na transparentih,
ki so jih nosili miladinci, so Me na-
pisane parole: »Prekrnite z rasnim te«
rorjem«, »Za belce raj — za črnce pe-
pel« in »Vlado Južnoafrišike republike
je treba izoliTati«.

FRANCUA:

Polieija
napadla
študente

25. februarja je lyooska policija
napadla slkupino študentov, ki so de-
monstrirali v solidamosti s pairi&kimi
študenti. Parižani so izvedlli vrsto p r o
testov proti sodbi pariškega sodišča,
ki je obsodilo neikega študenta na osem
let zapora.

V spopadu med policijo in Studenti
je bHo poškodovanih sedean študentov
in dva policdsta.

Pet šfcudentov so zaradi zastrup.itve
s pdinom prepeljall v boHnišnico. Tega
je policija uporabila, da bi pTegnala
demonstrante

INDUA:

Ituska
delegaeija
\ Indiji

V Indijo je 20. februarja dopotova-
la delegacija stovjetske mladine. Ruski
mladinci so prispeli v New Delhi na
povabilo indijske komisije za kulturne
stike z inozemstvom.

Sovjetski mladinci bodo v Indiji
dva tedna. Med tem časom si bodo
ogledali kulturne in zgodovinske zna-
menitosti in se pogovorjali o medse-
bojnem sodelovanju.
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INDEKS
I N . . .
SKAKALNE
SIVIUČI

Preteklo nedeljo je bilo v Ravnah
letošnje državno prvenstvo v smu-
čarskih skokih.

Na tem tekmovanju je Oto GIA-
COMELLI, 22-letni študent ekonom-
ske fakultete v Ljubljani, dosegel
velik uspeh, saj se je za našimi
najboljšimi — Zajcem, Jemcem in
Omanom, uvrstil na 4. mesto. Oto
je doma iz Žirov, toda že nekaj let
prebiva v Ljubljani in tudi tekmu-
je za barve ljubljanskega smucar-
skega kluba »Enotnost«. — Prvo
vprašanje, na katerega je odgovo-
ril, se je glasilo takole:

0 Ali si zadovoljen z osvojitvijo
4. mesta v Ravnah?

»Da, sicer pa setn se že nekako
.aboniral' na 4. mesto, saj sem bil
na slovenskem prvenstvu tudi če-
trti, za Zajcem, Omanom in Erže-
dom ter pred Jemcem.«

# Kateri šport ti je poleg ska-
kanja še pri srcu?

»Še pred nekaj leti sem aktivno
telovadil in tudi nastopal, danes
pa telovadim le še za kondicijo.«

9 Ali imaš kak drug hobi?
»Kadar imam čas, vedno rad be-

rem.«
# V katerih državah si doslej

že skakal?
»V obeh Nemčijah, Avstriji, Itali-

ji, Švici, Franciji in zdaj še na Ce-
škem.

0 Kaj smatraš za doslej naj-
večji uspeh?

»Leta 1960 sem na Kongsberg tek-
movanju v konkurenci mladincev v
Cortini d'Ampezzo osvojil prvo me-
sto.

0 Koliko let pa sploh že skačeš?
»Pričel sem nekako s 13. leti, to

je leta 1955. še isto leto sem na
mladinskem tekmovanju v Italiji
dosegel vidno mesto.

0 Kako vsklajaš študij in šport?
»Mislim, da so pri današnjem

študijskem sistemu le redki, ki jim
uspe redno študirati, obenem pa
še redno trenirati in tekmovati. Če
hočeš biti danes več kot le po-
vprečen ali slab študent, ni časa
za temeljit trening.

»Mi, smučarji (tu je Oto mlslil
na Klinarja, Fanedlovo, Ankeleto-
vo in druge naše vrhunske smu-
čarještudente) pozimi fakulteto
bolj malo vidimo od znotraj. Saj
imamo mnogo tekmovanj, vmes pa
je treba seveda tudi trenirati in
potovati.«

0 Ali igra športna sreča pri vas
skakalcih kakšno vlogo?

»Da, precej je odvisno od raz-
položenja ter od tistega trenutka,
ko prideš na odskočno mizo.«

# In za konec: koliko časa na-
meravaš še skakati?

»Skakanje mi je zelo pri srcu in
ne morem si misliti zime brez
njega. Vsekakor bom skakal še
mngo let in upam, da bom dose-
gel tudi še kakšen uspeh.«

To pa Giacomelliju seveda tudi
mi želimo.

T. ZAJC

P cčasi smo se v športu že odvadirli
govoriti o »sanjskih mejah«. Dosež-
ki, ki so se nam še pred desetlet-

jem boij ali manj zdeli neonogoči, spadajo
danes že domala med vsakdanje. Odkar je
npr. 1. 1954 Anglež Roger Banoisiter kioti
prvi atlet na svetu pretekeil »sanjsko mdljo«
(1609 m) v času manj kot 4 minute in s tem
izzvai svotovno sezacijo, so ta rezultat po-
novili že več kot sfcokrat; danes že niti ni-
so več znana imena vseh atletov, ki so tekli
bolje od 4 minut. Tudi sanjsike meje ko>t
60 m v metu diska, 80 m v metu kopja,
20 m pri metu krogle, 5 m v skoku s paldco
so že prekoračene.

Vendarle pa so vedno bolj asamljend slu-
čaji, kjer je izboljšanje rezultatov lahko
pripisaiti le povečani eloveški zmogljivosti.
Faktor;i kot tehnika, kemija, medioina in
drugi imajo danes že tudi svojo vlogo pri
športu.

Najprej vzemimo za primer attetiko. Po-
znavalci »kraljice športov« vedo za kopje
znamke »Held«, palico IZ umetoih vlaken
(Fiberglas). Oba rekvizita sta odlična pri-
pomočka pri doseganju novih rekordov v
teh dtfeh atletskih disciplinah.

Stremljenje k povečanju sitorilnosti z iz-
boljšavo tehničnih predpostavk v okviru
veljavnih pravil je v zadnjem času vedno
pastrejše. Ce smo bili še 1. 1961 mnenja,
da bo feniomenalni rekord Nemca Armina
Haryja 10,0 sek. na 100 m veljal za sprinter-
ski stezi še lep čas, se nam danes čas
9,5 sek na tej razdalji že ne zdi več tako
nedosegljiv.

Ta trditev se zdi na prvi poglec! jiever-
jetina, ima pa svojo realno osnovo. Seveda
ni tekača, ki bi 100 m kar od danes na
jutri tekel za pol sakunde bolje, to je, da
bi pritekel v oilj s prednostjo 5 m pred
Haryjem. Veandar bo lahko sprinter, kd mu
bo po zmožnostih enak, tekel na dosti
btiljših tleh kot pred 4 leti Ha,ry v Rimu.
Kajti atletske steze ne bodo več iz žlindre
oziroma ugaskov, temveč bo nova »žlin-
drina« tekaška steza napravljena iz zmesi
premoga- kavčuka, plutovine in smole.
Amerikanci že nekaj časa preizkušajo te
taiko imenovane »sintetične» stezs. Ne le,
da so cenejše, tudi bolj odpome proti vre-
menskim neprilifcam. Po prvih ugotovibvah
ameriških in tudi evTopskih strokiovnjakov
so te steze elastičnejše, prav tako pa po
dežju voda z njih hitro odteče. Na običajni
temelj ateze nanesejo oblcgo, ki je dotoila
ime »Kolumbus«; to je mešanica destilira-
nega premoga, pepela, plute, kavčuka in
smole. Vendar zagotavlja taka sieza dober
tek le pr temperaturah od 23°—33° C. Ugoto-
vili so, da »baje« dopušča povečanje hitro-
sti od 2—3 desetinke sekunde v 100 m.

Ker je možno iste steze uporabitd tudi za
zalet pri tekmovanjih v skcikih in pri metu
kopja, j-ih bodo verjetno kmalu pnčeli upo-
rabljati tudi v teh disoiplinah, kar bo se-
veda nedvomno vplivalo na rezulbate pri
deseteroboju.

Morda vas bo zanimalo, da delajo v to-
varni Beyer-Werke v zahodnonemškein nie-
stu Leverkusen (kot prvi v EvTopi) take
»mešanice« za te »super steze« ali sbeze
bodočnosbi. O me&anicah, ki jtih tamkaj
preizkušajo, še ni ničesar zna-nega, vendar
pa je znani predvojni nemški lahkioatilet
Sumser, ki je danes trener in doma iz Le-
verkusna, pojaaniil: »Zaenkrait nam manjka-
jo še izkustva, kako bodo na to mešanico
vplivali dež, mraz in vročina. Upamo, da
bomo kmalu na cilju.« »Kmaiu« bodo na
oilju potem tudii atleti sami. Prav verjetoo
tako kmalu, da se bo sanjslka meja v po-
same2nih disciplinah teka zopet pomafcnii-
la navzdol.

ZIMAIMOST
POIMAGA
ŠPORTU

100 m v 9,5 sekunde? - ... da, če »teče« polsg tudi teftnika
Medteim pa se iskanje notvih metod za

dosego rekordov nadaljuje. Ne omejuje se
le na teike in lahko atletiko. ŠteviLna metal-
ci kladrva uporabljajo v zadnjem času
orodje iz vvolframa, ki je težja faovina od
medenine, ker pa mora ostaiti teža ikladiva
neizpremenjena, so zmanjšali njegov obseg
in podaljšali žioo, na kateri je pritrjeno
kladivo, za 2 cm. Rezultat: daljša ročica
kladiva iin večja sredobežnost sta omagočili
atletu 2—3 m ^ečjo daljavo. Znana sta
»wolfram« metalca, Amerikanec Cannolly
in Madžar Zsivotsky, ki držita z metama
preko 70 m svetovni oz. evropski rekord.
Kladrvo iz woHframa je zaenkrat še zelo
drago, staine marnreč kar 175 dolarjev, toda
če ga imaš, boš metal dlje.

Razburjenje iz 1. 1962 akoli palice iz
umetnih vlaken se je poleglo, čepraiv še ne
po-vsem. Danes sdcer nikogar več ne vzne-
mirja, če s kaikšnega tekmo-vanja javijo
skak v višind preko 5 m Ker pa se pomi-
ka sanjska meja v enak&m merilu naprej
kakor storilnast skakalca samega, govore
dames strokovnjaki že o višinah 5,50 m,
kajtd današnja »fiberglas palica« še ni po-
polna.

Material — umetna svila, nanesenia v
tankih slojih z neko posebno vrsto smode
— se rad drobi, kajti paldca sestoji iz 90 %
podolžnih in le 10 % prečnih vlaken. Iz
Amerike je že prišla zadnja senzacionalna
vest: palica iz umetnih vlaken bo kmalu
mrbva, naj živi metal. Amerikanskim kemii-
kom je baje iz odpadnih produkitov pri
proučevanju vesoljstva uspelo razviti iz-
redno elasbično spojino kovin, ki je, ka-
kor dominevajo, posebno pripravna za izde-
lavo palic za skok v višino. Najbolj drzni
že napovedujejo z njo sikok do višme 6 m,
toda raje še malo pooakajmo.

Tehnika je, kat vddimo, tudd pri športu
zelo važna reč.V Avstraliji in tudi Združe-
nih državah gradijo .bazene, v katerih lah-
ko valove, ki motijo plavalce, reduoirajo s
posebnimi žlebički na minimum. Znano je,
dia v popolnoma mirni vodi lahko doseže-
jo boljši čas kot v vodi, ki je razburkana.

Tudi smučarji so prišli do spoznanja, da
pridobijo na hitrosti, če vozijo čim bodj
čepe, balj pri tleh, v drži aerodinamične
obldke. Zato le še pri slalomu najboljši
smuoarji uporabljajo tako imenovane »ži-
ve« smuči, ki so iz lesa, pri veleslalomu
in smiuku pa se že poslužujejo »mrtvdh«
metalnih smuči.

Hitrost«ni drsalci vedo, da je lahiko boljše
čase dbseči na drsališčih v višjdh legah,
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Hokeiska sezona
ie za letos
pri kraiu.
Ali smo lahko
zadovaljni z njo?
Da — sai ie naša
državna "
reprezentanca
dosegla
na olimpiadi
doslei svoj
največii uspeh
v z^odovini
iugoslovanskega
hakeia.

kjer redek zrak nudi telesu manjš; cdpor
in tudi sonce tvori na ledu nekako »glazu-
ro«, ki pospešuje drsenje drsalk. Led v
višjih legah je tudi boljši, hitrejši, ker vo
da tamkaj vsebuje manj apna.

Danes vemo marsikaj, pa vendar o ne-
čem ne vemo prav ničesar, ali le malo.
Psihologija ima pred seboj še neraziskano
področje. Ona je fcista, ki naj bi atleta
pripravila do tega, da bo živčno močan,
samozavesten tn mdren. Mnogokrat se je
že zgodilo, da so bili najboljši svetovni
športniki pri treningu v odldčsni JCormi, oa
tekmi pa so odpovedali, kajti izgubili so
živce.

Tekmovalec bo moral vednč) odločati satn.
Ne bodo pomagali niti najboljši triki, in
ne še tako dobre steze, orodje ali medicin-
ska spoznanja. Tako pa je tudi prav.

Priredil: T. Zaje

Morda še ne
veste, d a . . .

. . . je zmagovalec lanskoletne
ga wimbledonskega turnirja.
ameriški tenisač Chuck Mc Kin
ley, pred nedavnim od vodje
profesionalnega teniškega cirku
sa Jacka Kramerja dobil lepo
ponudbo.

Za prestop med profesionalne
igralce in nastope v njegovem
teniškem cirkusu mu je Kramer
ponudil 50.000 dolarjev. Toda
Mc Kinley je ponudbo odbil z
besedami: v Saint Louisu, od
koder sem doma. študiram mate-
matiko in upam, da bom diplo
miral do konca junija. Potem
pa bomo videli.

. . . vodi FIFA (mednarodna no-
gometna zveza) zanimivo stati-
stiko. Iz nje je razvidno, da je
v to organizacijo včlanjenih 33
evropskih držav. Največ registri-
ranih nogometašev ima Zahod-
na Nemčija, saj jih v 15.000 klu-
bih igra nič man.j kot 2 milijona
dvestotisoč. Tudi Jugoslavija za-
vzema z 4573 klubi, v katerih
igra 165.000 nogometašev, vidno
mesto.

FILOZOFI
V KOČEVJU

Sportni aktiv fil^zofske fakultete se je
odzval vabilu »Partiz^ana« iz Kočevja in tia-
ko 90 bila prejšnjo nedeljo v novem doinu
tega aktivnega koče-v^cega športnega dru-
štva tekmovanja v košarki, odbojki, namiz-
nem tenisu in šahu.

Ljubljančani so bili baljši v košarki in
so s precejšnjo raziliko premagali borbene
domačine. Končni rezultait srečamja je bii
85:61 (38:31). Za reprezentanco filozcfska
fakultete so koše dosegla: Beeaj 14, Horvat
2, Ivanuša 8, Modic 8, Repanšelk 34,. Simoin-
čift 15, Suban 4.

V odbojki sta bili moštvi izenačeni in ;e
domačimom še!e v petem setu usJpelo od-
ločiti tekmo v svojo korist. Rezultat 3:2;
posamesaii seti pa so se fcončak takole:
15:12, 8:15, 17:15, 2:15, 15:8. Za fflozofsko
fakulteto so nastopild: Horvat, Stopajnn3c,
Kobolt, Proper, Suban, Mate in Pelhan.

Domačini so zmagali v namiznem tenisu
in šahu, obakrat s 5:0. V opravičilo filo
zofom lahko povemo, da so ekipi za namiz-
ni tenis in šah sestavljali kar igralci ko-
šarkarskega moštva, ker se najboljši šahi-
sti-šfcudenti fiiozof^ke fakultete tekmova-
nja iz neznarrh vrokov ni udeležili, najbolj-
šl namiznoteniški igraloi pa so igrali na
slovenskem prvenstvu v Kranju.



Peter Boloh

Duševni
profil
psa

Pes gleda vse s pasjega stališča:
teh, ki so večji od njega, se boji, te,
ki so pod niim, gleda zviška.

Psi imajo v družbi neko funkcijo;
če bi ie ne imeli, bi bili nepotrebni.
Tudi med niimi so razilike v veliko-
sti. Kdor je večji, je močnejši, se
pravi, tudi pametneiši. Za pse imata
poima »moč« in »fezum« enak po-
men.

Psu ie že ob roistvu usojeno, kaj
bo v nadaliniem živlieniju. Ce so nje-
govi starši bemardinci, bo tudi on
tako vdiik kot tele; kdo ]e že videl
pritlikavega bernardinca?

Meie med pasiimi stanovi so tako
že vnaprej začrtane, še boli pa jih
poudariio gospodarji. V skrbi za či-
stokrvnost pse raznih pasem oddvo-
iiio po načelu: »Deli in vladaj!«

Tako se razilike odražaio tudi v
pasiem živlieniu in psom vtisnejo v
lobanie svoievrstno duševnost, ki ni
zamotana. Označimo io lahko z enim
samim obrazcem. Preveden iz mate-
matično-psihološfcega iezika, bi se ta
obrazec v našem baročnem izrazo-
sloviu glasil: »Zgoraj liži, spodaj gri-

Res ie, da psi včasih grizejo tudi
zgorai, se pravi, gospodarja; toda ti
psi so ali oboleli za pasio steklino ali
kako drugače pohabljeni.

Tako^V pasiem življenju ni velikih
dram in ne romantičnih tragedi.i. Za-
radi trdne arganizacije družbenega
živlienia srečno prilajaio do svoj^ga
naravnega konca.

V svoiem življeniu se le v mlado-
sti spominiajo, da so bili volkovi. To-
da to mine in v večini primerov se
daio dobro dresirati. Edini smisel nji-
hovega žMienia ie: nositi verigo za
vratom, razveselievati in čuvati go-
spodaria, preganjati mačke in druga
nižia bitia od sebe.

Ker so disciplinirani, živijo srečno
in zadovoilino, in gospodarji iim vča-
sih posstaviio nagrobnik, posebno v
kapitalističnih deželah, kjer imajo
posebna pasja pokopališca.

Na spomeniku piše: ^Slava njegb-
vemu spominu!«

MODA'64

POMLADNA
Ljuba si pomlad zelena,

kak' sT lepo razcvetena!

Komaj pa ozeleniš,

mladim fantom žalost striš..

Primerno za vsakogar, ki ima
preveč prijcteljev - kadilcev

Slavomir Stojkovič

NEDOSTOJNA RAZMIŠLJANJA
Brez hude krvi

Ne jezite se, če vam zmanjka toka. Ni-
ste edini človek brez »veze«.

0 zakonih
Izdan je bil zakon o skrajšanem delov-

nem času.
Bi bilo treba tudi diskusije skrajšati z

zakonom?

Služba
Ljudje ne spijo samo v pisarnah. Neka-

teri so zaposleni tudi na sestankih.

Poligloti
Na ledu se samo cene sijajno počutijo.

Vsi padajo, cene pa se stalno dvigajo.

Problem
Kako naj Človek drži glavo pokonci, čc

mu toliko skrbi visi na vraiu?

Orodje
Dobro je imeti glavo, s katero je mo-

goče prebiti zid. Ce ni nič drugega, je <o
vsaj prihranek odgovarjajočega orodja.

Pometni
Pametni se trkajo po prsih, a glavo

pustijo pri miru.

Znanje
Nogometaši ne igrajo z glavami, ampak

z nogami, zato imajo najvišji standard.

Pomonjkljivost
Kaj pomaga meteorologom, če vedo, s

katere strani piha veter, ko tako slabo
prerokujejo vreme.

Ravnotežje
One, ki nosijo ozka krila, imajo široke

poglede.

Naprej
Tudi tovarišice vključimo v proizvod-

njo. Statistike nam kažejo, da nam nata-
liteta upada.

Karierist
Karierist je človek, ki se vozi z ekspre-

som s karto drugega razreda potniškega
vlaka.

OBJEKT načrtne kadrovske
politike

Nameraval sem v kino, toda karte so
bHe že razprtodane. Ker nisem imel pa-
metnejšega dela, sem šel gledat na fa-
kulteto, če je kaj novega.

V neki predavalnici je sestanek, mno-
žičen sestanek. Zanima me, kakšen ne-
ki bo. Usedem se v zadnjo vrsto in
poslušam: predlog za delovno predsed-
stvo, — predlog zapisnikarja, — pred-
log verifikacijske komisije, — predlog
volilne komisije, — predlog komisije
za sklepe, — predlog overovatelja za-
pisnika, — predlog dnevnegaNreda, po-
ročila, razrešitev starega odbora, volit-
ve novega odbora.

Nato diskusija. Sprva tišina. Tišina.
Se tišina. Vsi se ozirajo, kdo bo prvi
diskutiral. Dvigne Se tovariš v prvi
vrsti. Nato žele diskutirati vsi. Disku-
tirajo o nerednem plačevanju člana-
rine, o udeležbi na sestankih, o kazno-
vanju neudeležbe na sestankih, o
oddajanju poročil, o pisanju zapisni-
kov... in zopet o oddajanju poročil,
plačevanju članarine, o udeležbi na
sestankih...

Pomislim, ali je ta organizacija za
to, da se plačuje članarina in pišejo
poročila, ali zato, da rešuje probleme,
prave, resnične probleme. Dvignem ro-

ko in svoje misli tudi glasno povem.
Nekaj trenutkov tišine, vsi se začu-

deno ozrejo vame... Nato zopet di-
skusija:... poročila . . . članarina . . .
sestanki . . . zapisniki . . .

Po sestanku me ogovori aktivist z
višje^a odbora. Vpraša me, ce že kje
delam. »Seveda delam, študiram!« mu
odgovorim.

»Ne,- jaz sem mislil, če družbeno-
politično kje delaš.«

»V letniku sodelnjem pri izdelavi
predloga za novi statut...«

»Ne, vprašaJ sem te, če že imaš
kakšno funkcijo.«

Aha, to je torej za njega DELO.
Povabil me je, naj pridem na višji

odbor, da bi se pomenili, če bi hotel
prevzeti manjšo funkcijo v podkomi-
siji.

Višji odbor, njegove komisije in pod-
komisije so v stari hiši.

Zlizane stopnice, dolgi hodniki s šte-
vilnimi vrati in okenci. Pred vsakimi
vrati ali okencem je vrsta mladih Iju
di. Nekatere vrstc so lepe, ravnc, ne-
katere pa so se spremenile v neureje-
ne gruče. Iz nekaterih so sliši poiglas-
no mrmranje.

Stopim v sobo višjega odbora. Akti-
vist, ki me je nagovoril za delo v pod-

komisiji, me je seznanil z delom. Raz-
laga mi celotno poslovanje višjcga od-
bora. Vse je lepo urejeno, edino nekaj
me moti. »Kaj pa kadrovska politika?
Zakaj nimate urejene načrtne kadrov-
ske politike?«

»Kaj, da nimamo urejene kadrovske
* politike? Ravno sedaj jo urejujemo!«

»Vsako združenjc ima kartoteko čla-
nov s podatki, ki so važni za načrtno
kadrovsko politiko.« Pokazal mi je ka-
drovske kartone.

Na njih so številne rubrike kot na
primer:

— Roliko kadrovskih seminarjev si
obiskoval?

—Koliko ur tedensko porabiš za
opravljanje funkcij?

—Ali rad bereš fantastično-utopič-
ne romane?

— Je bila tvoja babica članica AF2?
itd., itd.

Toda to še ni vse. kadrovsko politi-
ko je treba začeti urejevati od začetka.
Ko je odpr! vrata. so mu oči nonnsno
žarele. Pred vrati se je medtem na-
brala se ena vrsta Lepa. ravna, dolga
vrsta. Satni bruci. V rokali so flr̂ ali
svoje kadrovske kartone, ki so jih pri-
nesli iz gimnazij — temeli ur?j"-n? ka-
clrov^e nnmfise ŽS,I. R E S T I

| mDKAVJE JE PKVO — Um Uan oe
I M% i m e ' centralni komite Zveze mla-
1 ^"^ dine Slovenije nekakšno posveto-
| vanje, morda tudi neke vrste seminar
1 v — D o b r n i , znanem zdravilišču
g za steribiost. Povsem pravUno! Oni že
1 vedo, kaj jim manjka!
| BISTRE GLAVE PRI »VEČERU« —
|j V drugem slovenskem devniku so obja-
j vili fotografijo slovenskih literatov, ki
g da so prejeli odličja za svoje dosežke
g na področju fotografije. V Ravnah so
1 potemtakem fotoreporterji in amaterji
1 brali svoja dela.
| TRGOVCI V BLATNI VASI — Blatna
1 vas - Ljubljana, trgovci odondod. Ka-
1 ve je mnogo na zalogi, cena se zniža
| glasom zakona. Prej pa morajo vrli »ko-
| fetarji« kupiti in popiti grenko kavo iz
W zaloge — po starib cenah! Bolje bi bilo,
1 da bi dali med ljudstvo parolo o podra-
M žitvi (zelo uspele parole!), kava bi po-
g šla in sledila bi vzgojna kazen nasedlim
B »kofetarjem«.
1 ZAHVALA RTV — Gledalec M. K. se
| najlepše zahvaljujem ljubljanski TV.
| Tako kot sem se v tej sezoni nadrsal,
j upam, da se ne bom nikoli več.
| ODREDBA — Klubu 63 na fCozofskl
§ se da na znanje, da uvrsti med svoje
m aktivne člane vsaj enega študenta ele&-
M trotehnike.
H
| SELlTEV NA JUG — Penzionist Pepe
1 in študent Bonifac sta odpotovala v Sa-
i rajevo, mesto, ki je baje od vseh jugo-
| slovanskih meja najbolj oddaljeno.
1 Tam ju bodo podražitve zaradi sose-
1 dov onstran meja najkasneje došle.
1 POVRATNI DVOBOJ LISTON :
| CLAY V JUGOSLAVIJI — Sonny Liston
| si bo v primeru povratnega dvoboja iz-
§ bral za nastop kakšen kraj v Jugosla-
1 viji, kjer nepismenim v zadnjem času
1 vedno bolje kaže.
I TT-ju V POUK — Skoraj vse prave
= »akcije« pozabljivosti se končajo z 1:0,
1 ostale pa z 0:1. Za onib šest izgubljenih
1 čukov pa tole: ponatisnite še kakšno po-
1 dobno akcijo in poberite honorar.
| HARIKIRl — Poleg drugih modrosti
1 ob novib cenah je ena najboljših tudi
• ta, da imajo tobačne tovarne od novih
g cigaret le — izgubo. Videti je, da gre za
g načrtno akcijo prenehanja kajenja: 1.
j z materialnim pritiskom na kadilca in
| 2. s postopnim poslovnim propadanjem
1 in uničenjem tobačnih tovarn. Samo
1 ostro!

m Slavomir Stojkovič

AFORBZIUI
Ljubezen ;e kot potovan]e z vlakom

brez vozne karte: nikdar ne veš, na ka-
teri postaji te bodo vrgli dol.

Zenske so kot novi avtomobil. Sanjaš
da jih imaš, potem pa bi jih samo m&'
njaval.

Zakon je kot morje: z radostjo skočiš
vanj, šele potem ugotoviš, da si se zmo-
čil.

Zena je kot brivec. Najprej vas namili,
potem pa oskubi

Zakon ;e kot blagovna hiša. Vsega je
v njem - od cvetja do trnja.

Zivljenje je kot potovanjc skozi vre-
dor. Včasih poliub, včasih klofuta.

Zakon je embalaža za hranjenje bele
Ijubezm za črne dneve.

Pnjateljica je kakor honorar. človek
bi vedno šelel delati nadurno.
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Največ članov ZK
na FNT

Po statističnih podatkih iz leta 1963 fe
med 7330 študenti na fakultetah (redno
vpisanihj 1558 članov Zveze komunistov.
K temu številu je treba prišteti še 285
projesorjev in fakultetnjJi delavcev ter
uslužbencev v pisarnah in mštitutih. Med
študenti je največ članov ZK na fakulle-
ti za naravoslovje in tehnologijo — 293,
slediio filozofska 185, strojna 181, FAGG
132, ekonomija 121. medicina 119, bioteh-
nihka in pravo 105 in elekirotehniška fa-
kulteta 104. Na vseh akademijah v Ljnb-
Ijani je samo 36 članov Zveze komuni-
stov, na vseh višjih šolah pa 218.

Z letošnjim letom vodi univerzitetnt
komite ZK evidenco o številu in gibanju
članstva tudi na Visoki šoli za političnč
vede, kjer je 240 članov ZK.

Med člani je največ Slovencev — 1339,
sledijo Srbi 221, Hrvatje 93, Makedonci
46 in £rnogorci 33. Zanimivi so še pp-
datki o starosti članov ZK 1025 članov je
maljših od 26 let, člatiov, ki še nimajo
41 let je 436, le 37 pa ie komunistov, ki
imajo sicer več kot 41 let, pa manj kot
56 let

Ekipa FAGG (Guček, Ouhuvnik, Zajc),
Emagovalka letošnjega veleslaloma v Kranj-
ski gori. Posnetek kaže tekmovalce na
železniški postaji, kjer je bila razdelitev
diplom in proglasitev zmagovalcev.

Foto: Tadej Munib

Med našimi študenti, ki so člani Zveze
komunistov na Ijubljanski univerzi, je tudi
nekaj pripadnikov drugih narodnostnih
skupin v Jugoslaviji. Med člani ZK na
universi je tako nekaj študentov, ki so
ruske narodnosti. poleg tega pa je na
univerzi še po 1 član ZK češke, madžar-
ske, bolgarske in italijanske narodnosii.

Avto-moto tečaj
Ze pred koncem zimskega semestra se

je končal teoretični del avto-moto tečaja
za voznike amaterje, ki bodo po konča-
nih praktičnih vožnjah poskušali pridobi-
ti vozniško dovoljenje za voznike B-kate-
gorije Vendar je organizacija" tečaja po-
kazala tudi nekatere pomanjkljivosti. Ta-
ko so se študentje (vpisalo se jih je več
kot 70 — vpisčvanje je bilo na zvezi
ŠOLT - predavanja pa je poslušalo le
od 55 do 60 slušateljev) morali posluževa-
ti primitivnih učnih pripomočkov, zlasti
pa so pogrešali maketna križišča, ki so
opremljena z magnetom. Tečaj je bil in-
tenziven, saj so bila predavanja vsak dan.
Proti koncu so nabavili diaprojektor, kar
je teoretični pouk nekoliko bolj ponazo-
rilo

Zdaj vadijo tudi praktično, saj so sko-
raj vsi opravili teoretični del. Težave so
edino v pomanjkanju inštruktorjev, saj
niti enemu od petintridesetih, ki so se
prijavili za inštruktorski izpit, še ni uspe-
lo pridobiti ta naslov.

Vsekakor je premaio, da SOLT razpo-
laga samo z enirr, osebnim avtomobilorh,
saj je priprava študentov, ki stopajo pred
izpitno konaisijo, precej počasna. Kaže, da

^zanimanje študentov za vozniška dovolje-
nja še zdaleč ne bo usahnilo, saj so «na-
primer morali v prvem razpisu odkloniti
več kot 150 kandidatov.

Vzporedno s tečajem zveze ŠOLT je bil
tudi avtomoto tečaj na strojni fakulteti.
Kot poročajo, je tam društveni izpit že
opravilo 40 tečajnikov Teoretični de! so
opravljali skupai s študenti v tečaju
ŠOLT

RAZPIS
i

Sekretariat socialno ekonomske komisije pri univerzitetnem odboru ZSJ, Ljubljana,
1'oljanska 6, razpisuje sledeča honorarna delovna mesta pri študentskem servisu:

1. Vodja honnrarnih zaposlitev
2. Tehnični vodja honorarnih zaposlitev
3. Kartotekar
4. Administrator servisa

POGOJI: pod 1, 2, 3, 4, se na razpis lahko prijavi vsak študent Ijubljanske univerze
Prednost pri razpisu imajo redno vpisani študentje in študentje ekonomske fakultete.
Pod 4. je potrebno še posebno znanje strojepisja. — Pismene ponudbe sprejema sekre-
tariat socialno ekonomske komisije pri UO ZŠJ.
Informacije dobe kandidati pri blagajni Samopomoči vsako sredo in četrtek od 12—14
ure. — Rok prijav je deset dni po objavi.

Sprejet učni program
Fakultetna uprava na medicinski fakulteti je na eni svojih posiednjih sej spriejela

dokončen učni program, po katerem bodo od sedaj naprej študirale vse generacije
razen 9. in 10. semestra. Kaže, da je tako dokončno rešen problem, s katerim so s« na
fakulteti ukvarjali več kot tri leta. študentje — posebno »reformiranci« — so FU
najbolj zamerili to, da do tega dne ni bilo sprejetega programa za vseh pet let študija
in tako pravzaprav nihče na fakulteti ni vedel, katere predmete bo npr. poslušal na-
slednje leto. Nov učni program je logična posledica dveh smeri, katere so o njem
razpravljale na mnogih sejah; ena se je navduševafa za star klasičen način, druga pa
je težila k novemu, ki je povzročil toliko »hude krvi«. Menimo, da je takšen kompro-
mis med starim in novim na mestu, saj so ga tudi študentje sprejeli s simpatijami. Kot
zanimivost naj omenimo še to, da učni program I. letnika vsebuje tudi 2 uri obveznt?
telesne vzgoje.

Hkrati s programom pa je FIJ sprejela tudi nove študijske pogoje za prehod, v višje
letnike. Prevladalo je mnenje, da stari način, po katerem so se študentje od 3. letnika
dalje vpisovali brez kakršnihkoli omejitev, ne ustreza več. Od sedaj bodo, podobno kot
na vsch ostalih fakultetah, vsi opravljeni izpiti pogoj za vpis v višji letnik. Posebej so
govorili tudi o združitvi A in B skupin letošnjega 3. letnika. Menimo, da je sklep, da
se vpis v 6. semester letos izjemoma dovoli brez enega izpita, v jesenski enotni 7. se-
mester pa le z vsemi opravljenimi izpiti, na mestu, saj imajo prav zato tudi študentje
B grupe priložnost, da z malo prednosti dohite svoje marljivejše kolege.

S. RUTJHt

Kongres strokovnih del
Strokovna komisija na medicinski fa-

kulteti se resno pripravlja na 5. redni
kongres strokovnih medicinskih del, ki
bo v dneh od 27 aprila do 3. maja na
Reki. V ta namen so že izposlovali, da
so skoraj vse klinike in inštituti razpisa-
li teme za strokovna dela, nekaj študon-
tov pa že dela za fca razpis. Na nedav-
nem sestanku FO so že ugotovili, da so
nekatere klinike to storile le formalno
na zahtevo dekanaka, ker so študentorn,
ki so želeli teme obdelati, postavili ne-
mogoče pogoje. Menimo, da je stališče
PO, ki bo storil vse, da se prizadetim
omogoči strokovnc delo, edino pravilno,
čeprav se vsi zavedamo, da bomo prl
tem morda ponekod naleteli na trdovra-
ten odpor, ker so kljub vsemu še klinike,
ki se .trdovratno otepajo študentov in
jih sprejemajo le za obvezen študij. Ce-
prav, kot vidimo, pogoji za delo niso
ravno najboljši, pa vendar ugotavljarao
Iz rezultatov prejšnjih kongresov, da so
bila dela Ijubljanskih medicincev vselej
najkvalitetnejša in so odnesla že vrsto
nagrad.

Predavanje
o

Svet svobodne katedre na medicinski
fakulteti prireja v četrtek, 4. III. ob 19.
uri v predavalnici interne klinike preda-
vanje o kontracepciji in problematiki
abortusov. Predaval bo v dr. Pajtner.
Pričakujejo, da bo bistveni del posvečen
dislcusiji, ki je bila ob podobnih preda-
vanjih vedno zelo živahna. Ce se spom-
nimo, da je bila pred dvema letoma, ko
so imeli ciklus predavanj o spolnem živ-
ljenju, predavalniea vedno nabito polna,
lahko pričakujemo nekaj podobnega turii
tokrat.

Zagreb: Pred dnevi je imel upravni
odbor »Studentskog centra« svojo sto-
to sejo, ki je bila posvečena zaključni
bilanci preteklega leta. Povsem nepri-
čakovano so ugotovili, da je center
kljub porastu cen na tržišču in kljub
temu, da so ostale cene abonentov isle,
ustvari] 4.155.535 dinarjev viška.
Upravni odbor je sklenil, da bodo vsa
ta sredstva vložena v sklad za investi-
cije. Klqub temu uspehu pa je bila na-
nizana vrsta problemov, katerim se
bo skušal tiovi upravni odbor v bodoče
izogniti.

vludeiil
Beograd: Da bi poživili kulturho-za-

bavno življenje na beograjski univerzi
in afirmirali nekatere skrite talente,
pripravlja univerzitetni odboî  tekmo-
vanje kulturno-umetniških klubov po
fakultetah. Posamezne sorodne fakul-
tete so združili tako, da so sestavili 4
eldpe. Tekmovanje se bo odvijalo r
obliki medsebojnih srečanj tako, da
bo slabše ocenjen klub izpadel iz na-
daljnjega tekmovanja Termini so že
določeni, propozicije pa predvidcvajo
Iepe nagrade za ^zmajfovalce; med
drugim brezplačno letovanje v Makar-
ski in na Jahorini. Pevci bodo tekmo>
vali za naslov »Zlatega siavčka 1964«,
humoristi za nasiov »Prvega humorista
1964« prav tak» pa boda tekmovali tudi
^ecitatorji in drugi, Orsanizatorji so že
pr! -'i i?da.:ati posebcn bilten. v katerem
bodo objavljene vse podrobnosti o pro-
pozicijali in avdicijah, ki jili botlo pri-

redili posamezni klubi. Najboljši posa-
mezniki bodo postali člani KUD »Bran-
ko Krsmanovič«, »Zikica Jovanovid«,
»Variete« in ostalili. Za tekmovanje
se je zainteresirala tudi RTV Beograd.

LcTvgeu mkMi sm
Skopje: Na nedavni skupščini štu-

dentov gozdarske fakultete so ugoto-
vili, da je bilo delo kljub posledicam
skopske katastrofe zelo uspešno. Proti
pričakovanju je najvidnejše mesto za-
vzemalo politično-idcoioško delo, ki je
študente dobro seznanilo s problema-
tiko naše družbene ureditve. Ceprav v
njeni senci, so dobro dclale tudi ostale
komisije pri FO. Udeleženci so navdu-
šeno pozdravili pismo gozdarjev za-
grebške univerze, v katerem jim le-ti
sporočajo, da so jim nakazali 627.000
dinarjev pomoči. Sldenili so, da bodo
dodeljeno pomoč kar najkoristneje
uporabili.

Novi Sad: Na sestanku sveta novo-
sadske univerze so sklenili, da bo l̂o
v prihodnje tudi učno osebje po fa-
kultetah nagrajevali po učinku. V ob-
širni diskusiji so posebno kritizirali
težnjo, da se točkujejo vse aktivnosti
nekaterih fakultetnib učiteljev. Poseb-
no so poudarili, da se tnora v novih
pravilnikih upoštcvati tudi društveno
delo. V zvezi s tem sn bili jtemeljito
prediskutirani učni prngrami, za kate-
re sodijo, da so v tesni pove?avi z-
delom po učinku posameznih fakultiiih
učiteljev.

Glasbeni večeri
Kulturna komisija pri fakultetncm

odboru filozofske fakultete prireja v \rn-
vezavi z oddelkom za muzikologijo ciklus
4 glasbenih večerov. Ciklus, ki bo sprem-
ljan z uvodno besedo in s komentarjem,
bo posvečen evropskemu glasbenemu
romantizmu. Komisija se je za ta stil
odločila, ker mcni, da je širšemu poslu-
šalstvu najbolj razumljiv in ker je po-
stavil temelje evropskim nacionalnim glas-
benim kulturam in s tem tudi slovenski
glasbi.

Pred dnevi je bil že izveden prvi večer
»Chopin in evropski glasbeni romantizem«,
ki ga je pripravil Andrej Rijavec. Večer
je lepo uspel, pričakujejo pa, da bo šte-
vilo poslušalcev vedno večje. Ker je cik-
lus namenjen študentom vse ljubljanske
univerze, pričakujemo, da bo samo uvod
v stalne glasbene večere, ki naj bi jih
izmenoma prirejale tudi ostale fakultete.

Finomehanična
d@lavnica v Naselju

Pred mosecem dni je zveza ŠOLT pričela
z urejevanjem nove finomehanične delav-
nice v prostorih študentskega naselja. V
prostore, ki so jih preuredili in na svože
prepleskali, so že namestili električne in-
stalacije in vrsto prepotrebnih strojev.
Zveza se je za ta korak odločila kljub ve-
likim stroškom, da se ne bi ponovilo kot
pred leti, ko so morali dati patent neke-
ga študenta izdelati v inštitut »Jože šte-
fan«, kar je bilo znatno dražje. V okviru
zveze namreč dela 10 klubov. od tega 6
fotoklubov, radio-klub, raketni klub, stroj-
niški klub in klub FNT, ki imajo last-
no najpotrebnejše orodje, medtem ko
bodo imeli orodje za zahtevnejša dela
centralizirano v tej finomehanični delav-
nici. Ker vemo, da j3 zveza ŠOLT kljub
skromnim pogojem doslej dosegla mncgo
uspehov in priznanj, lahko pričakujemo
po tem novem koraku nove, še večje.
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